
Инвеститор  ▶ 12
Спад в приходите 
на агрокомпаниите 
на борсата    
Най-голям ръст на печал-
бата отчита “БГ Агро”, ко-
ято се повишава с 54.9% 
до 5.78 млн. лв.
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цена 1.50 лева

Фармация ▶ 8-9
Девет фирми 
разследвани  
за картел

Свят ▶ 10
Папандреу тръгна 
на спасително 
турне
Не търсим финансова по-
мощ, а само политическа 
подкрепа, каза гръцкият 
премиер Георгиус  
Папандреу

Антимонополната комисия 
проверява манипулирани 
ли са обществените поръч-
ки с лекарства

Тема на деня ▶ 4-5

Аутсорсингът - 
имунизиран  
срещу кризата 

Филип Угринов, изп. директор  
на Call Point New Europe 
▶

USD/BGN: 1.44002   

+0.63% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.35820

     -0.63%  
 Българска народна банка

Sofix: 425.84

    +0.21%   
Българска фондова борса

BG40: 118.05

+0.44% 
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Коментар ▶ 3
Сега ли е време 
за война между 
институциите
В икономическа криза, 
когато само за два месеца 
приходите в хазната са 
със 133 млн. лв. по-малко 
в сравнение със същия 
период на миналата година, 
едва ли е време за война 
между институциите

Новини ▶ 8

Образование и бизнес се 
въртят в омагьосан кръг

Заради икономическата 
криза връзките между на-
уката и бизнеса са силно 
ограничени, казва проф. 
Христо Белоев, ректор на 
Русенския университет 
"Ангел Кънчев"

Пари и работа ▶ 21

8%

Бикове...

Мечки...
50%

Инвеститор ▶ 12
Настроения 
на БФБ

Кой ще изгърми в 
швейцарсКата рулетКа

Българи държат 400 млн. лв. в швейцарски банки, разкри шефът на НАП Красимир Стефанов след среща с 
колеги в Германия. Приходната агенция вече знае колко и кои са вложителите. Тези, които са заобиколили закона, 

ще платят солени суми, а други ще станат клиенти на прокуратурата  ▶ 2, 6

Вносът е спаднал с 15%, а 
парите от акцизи с 12.7%

Приходите в хазната за 
първите 2 месеца на 2010 г. 
са със 133 млн. лв. по-мал-
ко, стана ясно от анализ на 
финансовото министер-
ство, представен от минис-
тър Симеон Дянков
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Печеливш
анри Проглио

Губещ
ахмед Бин Сулайем

Най-голямата компания за добив и бутилиране на вода в 
света - френската Veolia Environnement, е постигнала ръст 
на печалбата си от 44% за 2009 г. благодарение на силно 
понижените разходи за финансиране през миналата годи-
на. Печалбата на Veolia, в която член на директорския борд 
е Анри Проглио, е 584.1 млн. EUR. Приходите пък са се свили с 
3.4 на сто до 34.55 млрд. EUR.

Държавният инвестиционен фонд на Дубай Dubai World, 
чийто президент е султан Ахмед Бин Сулайем, загуби още 
един престижен имот в САЩ, след като Danske Bank пое 
контрол над 104-годишна офис сграда на „Таймс Скуеър” в 
Ню Йорк от неговото подразделение Istithmar World. Това е 
втората загуба на имот в Манхатън на подразделението 
за три месеца.

Мнения

нормално е, спекулант 
е, иска евтино! Но нещо 
няма мераклии да прода-
ват! „Дъждът” от разпро-
дажби на имоти беше през 
декември, януари, фе- 
вруари, ще бъде през март, 
април....  Но банките, 
както казва Стилян Въ-
тев, нямат намерение да 
продават имоти на търг 
- ще ги продават поотдел-
но! На търг - боклуците, 
читавите - поединично! 
А мераклии да купуват 
- дал Господ, като изчакат 
още месец-два, ще влязат 
в директни преговори с 
банката, а там... вероятно 
се досещате.

Спас Спасов

„идва дъжд от разпро-
дажби на имоти” - идва 
дръжки. Целта на банките 
е не да вземат имотите 
на длъжниците, а да си вър-
нат парите. Продажбата е 
последна мярка. 

cralich, cralich@abv.bg 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Идва дъжд от разпро-
дажби на имоти. Ана-
лиз на „Експат Бета” 
прогнозира ръст на 

търгове за ипотекирани 
недвижимости.

2Мързелът струва 
милиони. За Програ-
мата за трансна-
ционално сътруд-

ничество в Югоизточна 
Европа не се говори много, 
но по нея има одобрени про-
екти за милиони евро.

3Безработицата вече 
мина психологическа-
та граница от 10% 
през февруари.

Да не се окаже за пореден 
път много шум за нищо

Май поредната PR акция на 
правителството, която цели 
НАП да се сдобие с данни за 
сметките на българи в швей-
царски банки, ще е много шум 
за нищо. Първо, дори и да има 
българи със сметки в швейцар-
ски банки, ще мине доста време, 
докато родните данъчни уста-
новят дали върху тези доходи са 
платени данъци. След поредица 
от ревизии, проверки и пътува-
ния на финансови министри и 
данъчни до Германия да не се 
окаже в крайна сметка, че при-
ходите за бюджета не са в такива 
размери, за каквито се говори.

Освен това работата на наши-
те данъчни служби на парче 
не е от полза нито за събирае-
мостта на приходите, нито за 
рейтинга на правителството. Със 

За раз-
лика от 
България 
Германия 

има нужното влия-
ние, за да се добере 
до цялата й необхо-
дима информация 
от швейцарските 
банки

коментар

 Българи с банкови сметки в Швейцария вече са звънели до наП, за да разберат дали имената им не 
фигурират в списъка, с който данъчните се сдобиха от Германия 
▶

сигурност, ако някой заможен 
българин има сметка в швейцар-
ска банка, той ще има авоари и 
в други европейски банки. Това 
означава, че родните власти 
трябва да разполагат с информа-
ция и за сметките им в другите 
трезори. Иначе картината остава 
неясна и недовършена.

Да не забравяме и за офшор-
ните зони, където голяма част 
от българските бизнесмени са 
си регистрирали фирми, за да не 
плащат данъци. Така  че парите 
на българите по тези швейцар-
ски сметки да не се окажат прос-
то една малка капка в океана. И 
накрая да не стане така, че НАП, 
вместо да концентрира усилията 
и енергията си да увеличи съби-
раемостта на приходите у нас, 
да ги разпилява в пътувания и 

срещи по Европа. Без да е ясно 
какъв ще е резултатът от тях. 

Ние не сме Германия и не 
трябва да се сравняваме с нея. 
Тамошните данъчни власти, 
дори и да разкрият укритите 
доходи на германците, имат и 
нужното влияние, за да изискат 
цялата им необходима информа-
ция и документация не само от 
Швейцария, но и от всяка друга 
страна. 

Банковата тайна в Швейца-
рия се брани на живот и смърт 
от местните власти. Дори на 
президента на САЩ Барак 
Обама му се наложи сериозно да 
лобира и да използва влиянието 
си, за да се добере до няколко 
хиляди сметки на американци. 
Едва след американския пробив 

и канцлерът на Германия Ангела 
Меркел успя да се докопа до 
тази информация, която обаче 
по-късно й струваше близо 2 
млн. EUR. 

По всяка вероятност Меркел 
си е направила сметката, че 
дори и да извади тези милиони 
евро от хазната, те ще бъдат 
компенсирани по-късно няколко 
пъти отгоре. Иначе усилията й 
ще са безсмислени.

А ние, като теглим чертата, 
само да не се окаже, че разхо-
дите по пътуванията на прави-
телството (Борисов се видя с 
Меркел, а Дянков с германския 
си колега) са повече от постъ-
пленията за бюджета. И накрая 
пак всички ние, данъкоплатците, 
да платим сметката.

Биляна Вачева
bvacheva@pari.bg
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Инвеститор  ▶ 8
“Алма тур” отчете 
13.7% ръст на 
продажбите   
Общите приходи на 
туристическата  
компания нарастват  
с 12.1% на годишна  
база и през  
миналата година  
са 79.4 млн. лв. 

Петък
5 март 2010, брой 43 (4854)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 3
ЕК одобри парите 
за газовите връзки 
със съседите

Инвеститор▶ 6
Фондовете на 
Общинска банка 
задвижиха сектора

ЕК одобри средствата за 
“Набуко” и за газовите 
връзки на България с 
Румъния и Гърция

Новини ▶ 5

Държавата ще плати 
частично до 50% 
на всяка фирма

Владислав Горанов, 
зам.-министър на финансите
▶

USD/BGN: 1.43096 

-0.88%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36680

     +0.89%
Българска народна банка

Sofix: 424.94

    +0.49%
Българска фондова борса

BG40: 117.53 

+0.17%
Българска фондова борса

На първите места по 
доходност продължават 
да са колективните  
схеми, инвестиращи  
на чуждите пазари

Коментар ▶ 2
Мързелът 
струва 
милиони 
Важното е министрите да 
се оплакват от мързела на 
кабинета “Станишев” и 
да се хвалят с по-бързото 
усвояване на евросредства-
та. Това, че по много от 
проектите няма плащания, 
е досадна подробност

▶ I-XII

клуб
предприемач
СТара ЗаГора
Даваме добри 
възможности 
на бизнеса

Чуждестранни фирми 
проявяват интерес към 
откритата наскоро нова 
Индустриална зона. Заинте-
ресованите са предимно от 
сектор “Машиностроене” и 
имат сериозни намерения да 
инвестират, казва кметът на 
Стара Загора проф. Танчев

Новини ▶ 3
Край на ВЕИ 
лицензите без 
договор с банка 
Регулаторът ще изисква от 
инвеститорите да предос-
тавят достатъчно финан-
сови гаранции, че проек-
тите ще бъдат изпълнени. 
Договорът за кредитиране 
от банка става задължител-
но условие

Продажбата на 
ипотекирани имоти ще 
расте през 2010 г. 
Инвестиционните
фондове вече се 
готвят да купуват 
недвижимости дори 
под цената на банковия 
кредит
▶ 4-5

Възможности ▶ 8
Край на парите 
в пликче
Вярна на новаторската си 
традиция, финансовата 
компания “Ти Би Ай 
Кредит” започна да 
предлага на българския 
пазар Gift Card. 
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Скандално

 Това е като с чук да уби-
еш муха - понеже е излязла 
една реплика в едно шоу 
спрямо някой и дайте тук 
сега да го ползваме това за 
криза между институции-
те, за да се предизвикват 
такива публични разпити 
на министри с изявления, с 
пускане на стенограми.  

▶

Стенограмата разпалила нов конфликт Борисов - Първанов
Финансовият министър 
Симеон Дянков отиде на 
крака на „Дондуков” 1, за 
да се извини на държавния 
глава Георги Първанов за-
ради свое изказване в „Шо-
уто на Иван и Андрей”. 
Публикуваме част от сте-
нограмата на разговора 
между тях. Пълният текст 
е на www.president.bg.

С. Дянков: Първо, че ци-
татът, който ми беше пода-
ден, определено не е мой 
цитат. Дотогава никога не 
бях чувал този цитат. Не 
съм казвал нищо от този род, 
когато и да било. И второ, че, 
според мен поне, е имало 
някаква, може би непълна 
информация, от Вашия екип 
точно какво съм казал по 
време на шоуто. Понеже шо-
уто беше забавно шоу, може 
би не съм успял да изляза 
по най-добрия начин, поне 
може би според коментарите 
на Вашия екип, но това ми 
беше идеята...

И в интерес, понеже сме и 
в криза, то във всяко време 
не е хубаво да има недоразу-

мения между институциите, 
но особено в криза.

Г. Първанов: Вие и в този 
последен случай провоки-
рате конфликт между ин-
ституциите. Аз съм гледал 
внимателно този материал. 
Не приемам категорично 
постановката, че някой от 
екипа ме е подвел. Чел съм 
не само стенограмата, но 
съм гледал и предаването и 
съм наясно с този род преда-
ване. Аз нямам съмнение, че 
това е една подготвена атака. 
Тъкмо заради това аз кате-
горично държа, настоявам 
Вие, като лице, ангажирано 
като министър, да изясните 
този случай пред българ-
ското общество... Въпросът 
не е в цитата, въпросът е в 
истината по същество. 

С. Дянков: Но аз истината 
няма начин да я знам, понеже 
просто не е моя тема. Нали, 
какво мога да кажа, тъй като 
ми четат някакъв цитат? Ис-
тината аз я казвам веднага. 
Това не е нещо, което аз съм 
казал. Това е истината. 

Г. Първанов: И в същото 

време какво отговаряте на 
въпроса за „младия мили-
онер”? 

С. Дянков: Че не е млад, 
просто е шоу и аз се опитвам 
да се измъкна по някакъв 
начин, защото те на три пъти 
ме връщат към него. Просто 
нямам никакъв интерес...

Г. Първанов: Не Ви вяр-
вам, първо, защото знам как 
стават тези неща, дори и в 
конкретния случай, но по-
важното е друго - Вие сте 
министър на финансите...

И ако не се беше обадил 
с молба да стане контактът 
министър-председателят, аз 
нямаше да Ви приема. И ни-
то за миг аз не съм мислил, 
че Вие ще имате по-различ-
на позиция от сегашната. Аз 
от Вас извинение не искам. 
Аз искам истината. Искам 
я не само за себе си. Оттук 
нататък аз искам всичко да 
бъде на скенер за прези-
дент и премиер, за минист-
ри, за бивши президенти и 
премиери. И аз ще направя 
всичко, което е по силите на 
институцията, за да потърся 

такава пълна прозрачност за 
годините на преход...

И понеже аз няма от какво 
да се притеснявам, нямам и 
един лев повече от онова, 
което е обявено в тази декла-
рация в Сметната палата... 

Вие трябва да се извините 
на много хора и на много 
социални общности, не на 
мен. Да се извините на биз-
неса, защото Вие го докарах-
те до такова положение. 

Сега, разбира се, няма да 
водим този дебат, ние ще 
го водим публично оттук 
нататък... Разбира се, аз 
няма да оставя нито една 
Ваша персонална реплика 
без отговор, отново ще ка-
жа, защото такива неща са 
недопустими. Не може един 
вицепремиер в държавата да 
се шегува по такъв начин за 
сметка на държавния глава, 
който и да е той. Утре ще се 
сменим и няма да ни има и 
нас, и вас, но нямаме право 
да оставяме такива правила 
в отношенията между ин-
ституциите. Това е, което 
имах да Ви кажа. 

цитат

Порицах Дянков, пратих го 
на крака при президента, 

за да се изясни въпросът, а там му 
беше устроен другарски съд

Число на деня

160 
депутати трябва да гласуват в парламента, за да бъде 

предложен президентът Първанов на Конституционния 
съд за отстраняване от поста на държавен глава

▶

 Бойко Борисов, министър-председател на Република България

снимКа Емилия  Костадинова

 дянков си тръгна от президентството, където бе 
подложен на кръстосан разпит
▶

коментар

Сега ли е времето за война  
между институциите

Дянков тряб-
ва да научи, 

че в политиката 
шега не бива

красимира Янева 
kyaneva@pari.bg

Сега ли е времето да 
започне война между 
институциите? Не. Във 
време на икономическа 
криза, когато само за два 
месеца приходите в хазната 
са със 133 млн. лв. по-мал-
ко в сравнение със същия 
период на миналата година. 
Но войната вероятно ще 
започне. Поводът за нея 
са несъстоялото се поми-
рение между финансовия 
министър Симеон Дянков и 
президента Георги Пър-
ванов и публикуването на 
стенограмата от разговора 
помежду им. Целта на 
премиера беше държавният 
глава и финансист № 1 да 
се разберат тихо и кротко, а 
въпросът с „младия мили-
ардер” да бъде приключен. 
Да, ама не, както казваше 
Петко Бочаров. От публи-
куваната стенограма става 
ясно - Дянков е бил на раз-
пит, за който е бил непод-
готвен. След това спорът се 
разрази с нова сила - защо 
разговорът е бил записван 
и че това действие на дър-
жавния глава е противокон-
ституционно. 

От ГЕРБ дори заплашват 
с импийчмънт Първанов. 
Но, забележете, те ще све-
ряват записа от разговора с 
публикуваната стенограма 

в сайта на президентството 
и ще поискат отстранява-
нето на държавния глава 
само ако има разминава-
ния. А ако няма? Може 
и да се откажат, така ли? 
Или това ще го използват 
за извинение, ако не по-
искат импийчмънт и бъде 
постигната някаква тайна 
договорка за нещо? 

Стенограмата запали 
фитила на Бойко Борисов, 
който отново заговори за 
предсрочни избори. Ако 
има нов вот, обаче кой 
ще спечели? С 13.3% е 
намаляла обществената 
подкрепа за ГЕРБ, откак-
то генералската партия е 
на власт. Ако вярваме на 

тези данни и на тяхна база 
се реди парламентът, то 
ГЕРБ ще има по-малко от 
сегашния си брой депутати, 
като ще се отдалечи още 
повече от мечтаните 121 
депутати - 50% плюс 1, за 
да взема напълно самос-
тоятелно решения. Дали 
обаче Първанов ще бъде 
големият печеливш от едни 
предсрочни избори - трябва 
да се изследва ефектът на 
скандала с Дянков. Защото 
допреди месец доверието 
към него оставаше без 
промяна за периода от юли 
насам - 44 на сто. 

Освен за предсрочни пар-
ламентарни премиерът 
заговори и за предсрочни 
президентски избори. 
Това е очевидна заявка за 
поемане и на властта на 
държавния глава от ГЕРБ.
 
Битката на фронта с 
Първанов може да се ока-
же опасна за премиера и 
правителството и да измес-
ти вниманието на кабинета 
от най-важната им цел 
- запазване на финансовата 
стабилност в държавата. А 
министър Дянков, освен че 
не трябва да се изказва не-
подготвен, трябва да научи 
още нещо - в политиката 
шега не бива. 

реплики

извинявайте, но мен ми 
е омръзнало в българския 
политически живот да си 
измерваме пространство-
то между оня списък, ония 
ливади, оная стенограма, 
която сега ще излезе, това 
не може да продължава по 
този начин, това е ченге-
сарница.

николай Младенов, 
министър на външните работи, 
пред БнР

 Президентът Ге-
орги Първанов готви 
партия. и това се 
вижда от последните 
две страници на сте-
нограмата, която 
разпространи той 
час след скандала с фи-
нансовия министър 
симеон дянков. 

▶

цветан цветанов, 
вицепремиер и зам.-шеф на ГЕРБ, 
в „Панорама” по Бнт

Сергей Станишев, 
лидер на БсП,  
пред агенция „Фокус”

 Смешно е - публикуване-
то на една стенограма от 
официален разговор между 
президент и министър на 
финансите да послужи за 
основа за импийчмънт. 
много ясно е записано в 
конституцията какви са 
основанията за импий-
чмънт на президент. 

▶

ангел Марин, 
 вицепрезидент на Република 
България, в „сеизмограф”  
по Би ти ви

 Тези хора наясно ли 
са, ако той (Г. Първанов 
- бел. ред.) бъде отстра-
нен, какво ще стане? аз 
ще съм президент! няма 
да има избори, както 
дърдорят някои. мен 
повече ли ме харесват.

▶

иван костов, 
лидер на дсБ

 единствената възмож-
на стъпка сега е да се за-
почне процедура за сваляне 
на президента от поста 
му. след като Г. Първанов 
призна, че записва всички 
свои разговори, нека ги 
публикува. включително и 
с алексей Петров и други 
личности.

▶

 Бойко Борисов няма да 
предприеме ход за предс-
рочни парламентарни 
избори, защото, въпреки 
че се прави на бабаит, той 
е един страхливец и ако 
има предсрочни избори, 
той няма да ги спечели. 
ние не видяхме в публич-
ното пространство нито 
един сериозен аргумент за 
импийчмънт.

▶Яне Янев, 
лидер на РЗс
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И българските компании вече 
се възползват от предимствата 
на аутсорсинга

Търсим млади и амбициоз-
ни специалисти, говорещи 
холандски и английски език, 
за работа в голяма между-
народна компания. Това е 
съдържанието на много от 
обявите за работа през по-
следните няколко години. 
Вариациите са само в езици-
те, търсят се хора с шведски, 
френски, немски и т.н. А 
работата обикновено е в 
кол център за фирма, която 
предоставя консултации по 
телефона, извършва различ-
ни специализирани услуги 
за държави от Европа или 
Америка от България... или 
т.нар. аутсорсингова ком-
пания.

За хората, които владеят 
езици и имат специализира-
ни IT или други технически 
познания, криза няма. Криза 
няма и за аутсорсинговите 
компании. При това те ус-
пяват да раздвижат пазара 
на труда и недвижимите 
имоти. Услугите им са все 
по-търсени, защото фирмата 
възложител може да спести 
разходи и в същото време да 
се концентрира върху основ-
ната си дейност. Към тази 
формула вече се обръщат и 
някои български фирми.

Кризата
Кризата не се отрази силно 
на аутсорсинговите компа-
нии, дори напротив - тя е 
благоприятна за нас, комен-
тира за в. “Пари” Свето-
слав Георгиев, управляващ 
директор на C3i. В нашата 
компания именно заради 
по-трудната икономическа 
обстановка отчитаме сери-
озен ръст на нови сделки, 
допълва той. Показателен е 
и фактът, че за последната 
година в C3i отчитат 25-
30% увеличение на броя на 
служителите във фирмата. 
Ние започнахме с 3-4 души, 
а сега вече сме около 300, 
сериозно намалява и броят 
на напускащите служители, 
казва Георгиев.

Като цяло може да се каже, 
че аутсорсинговият бизнес 
бе повлиян от кризата, но 
не и колкото други компа-
нии, коментира Ронджой 

Дас, генерален мениджър 
на финансовата аутсорсин-
гова компания OPI. Заради 
кризата, от една страна, за-
питванията за извършване 
на услуги от аутсорсингови 
компании се увеличиха. От 
друга страна обаче, компа-
ниите нямат средства за пре-
насочване към аутсорсинг 
бизнес, все пак и това струва 
пари, обяснява той.

У нас
Междувременно с цел да 
пестят разходи и българ-
ските компании започнаха 
да се интересуват от опци-
ите да наемат аутсорсинг 
подизпълнител. В средата 
на февруари телекомуника-
ционният оператор Vivacom 
обяви, че планира да изнесе 
поддръжката на мрежова-
та си инфраструктура към 
Alcatel-Lucent, с което ком-
панията намали персонала 
си с около 3 хил. служите-
ли. Според изпълнителния 
директор на Call Point New 
Europe Филип Угринов тази 
тенденция ще се пренесе и 
при другите телекоми. Изна-
сянето както на предплатени, 
така и на договорни услуги 
на мобилните оператори от-
давна е факт в държави като 
Румъния, коментира той. 
Сред другите потенциални 
ползватели на аутсорсинг 
услуги у нас са банките и за-
страхователните дружества, 
твърди Угринов. 

Засега обаче български-
те компании предпочитат 
да запазят обслужването на 
клиентите си в собствените 
си структури, твърди Иван 
Иванов, управляващ дирек-
тор на 60К. Услуги като мар-
кетингови кампании и теле-
маркетинг обаче се изнасят 
все по-често, смята той.

Пазар
България е първа в Централ-
на и Източна Европа и 13-а 
в света в аутсорсинг кла-
сацията на маркетинговата 
компания ATKearney. До-
бре образовани хора, добра 
инфраструктура, стабилна 
фискална политика, бъде-
що членство в еврозоната. 

Предимствата са много. Не-
достатъкът - не всички могат 
да работят в аутсорсингови 
компании.

В момента доминиращите 
обяви за работа са свързани 
с търсене на служители за 
call&support центрове, ко-
ментира Светлозар Петров, 
управител на JobTiger. На 
аутсорсинг пазара у нас ра-
ботят около 5 хил. души, но 
смятам, че той може да даде 
работа на около 30-40 хил. 
българи, казва за в. “Пари” 
Филип Угринов. Очаква-
нията му са, че до края на 
годината броят на заетите в 
сектора ще се увеличи с 50% 
до 7.5 хил. души. 

Обикновено на такава 
работа се хващат студенти, 
затова и средната възраст в 
сектора е 25 години. Добрата 
заплата е един от основни-
те мотивационни фактори, 
казва Светослав Георгиев. В 
повечето случаи служители-
те получават и допълнителни 
бонуси, като безплатни езико-
ви курсове, ваучери за храна, 
карти за градския транспорт 
и т.н. Текучеството обаче 
също е голямо. Наемането 
на млади хора е положително 
явление и за икономиката на 
България, защото по този 
начин задържаме току-що 
завършилите студенти у нас, 
а не ги оставяме да заминат в 
чужбина, за да търсят реали-
зация, твърди Иван Иванов 
от 60К. 

имоти
Около 90% от големите сдел-
ки на пазара на офис площи, 
които са се случили през 
последните години, са били 
свързани с компании, които 
предоставят аутсорсинг ус-
луги, или т.нар. офшоринг, 
при които една компания за-
почва работа в друга държа-
ва, каза за в. “Пари” Антон 
Славчев, мениджър офиси 
и бизнес паркове в Colliers 
International. През послед-
ните две кризисни години 
именно този вид бизнес е 
бил двигател на пазара на 
офис площи, смята той. 

Дарина Черкезова
Христо Ласков

WikiPari
Що е то 
аутсорсинг

Терминът аутсорсинг 
(outsourcing) е свързан с 
изпълнението на дейност 
от външен подизпълни-
тел, специалист в дадена 
област.  

не е задължително това 
да е компания в друга дър-
жава, каквото е широко 
възприетото разбиране в 
България.

Целта на аутсорсването 
на дейност е да се нама-
лят оперативните разхо-
ди за извършването й.

В същото време ползва-

▶

▶

▶

▶

нето на услугите на вън-
шен изпълнител дава въз-
можност на компанията 
да се концентрира в изпъл-
нението на основната си 
дейност.

За първа вълна на аут-
сорсването на дейности 
се смята индустриалната 
революция през XVIII-XIX 
в., когато редица услуги се 
възлагат на външни подиз-
пълнители, но в рамките 
на конкретната държава.

През 90-те години на 
миналия век вече започва 
да се развива глобалният 
аутсорсинг, като изпъл-
нителите вече са в други 
държави, където цената 
на услугата е по-ниска.

▶

▶

В наши дни аутсорсин-
гът обхваща голям спек-
тър от дейности.

В България най-силно 
застъпени са дейности-
те, свързани с IT услуги и 
кол центрове (call centers), 
но има примери и за реди-
ца други компании, които 
предоставят специализи-
рани услуги в различни сек-
тори като финанси, сче-
товодство и т.н.

С развитието на новите 
технологии и подобрява-
нето на възможността 
за обмен на информация 
по електронен път глоба-
лизацията на  аутсорсин-
га ще се увеличи, смятат 
експертите в сектора.

▶

▶

▶



Когато се избира държава, 
в която да се открие офис 
за предоставяне на аутсор-
сингови услуги, това, което 
е от значение, е добрата 
комбинация от квалифици-
рани служители, инфра-
структура, икономическа 
и политическа обстановка. 
Най-съществената причина 
за бума на аутсорсингова-
та дейност в България е 
това, че тя вече е членка на 
Европейския съюз. Освен 
това тук има и много добри 
кадри. От гледна точка на 
умения, опит и езикова 
подготовка служителите в 
България се конкурират с 
тези в Америка или Азия. 
Тук хората по принцип са 
добри в сферата на матема-
тиката и са способни бързо 
да учат и да се адаптират. 

Това бяха и причините, 
които натежаха, когато 
преди години избирахме да 
дойдем в България. Тогава 
проучвахме възмож- 
ностите и в Чехия, Румъния 
и Полша. 

Може би единственият 
“недостатък” на България 
е, че трудовият пазар е 
малък и ограничен. В това 
отношение Индия води. 
Там за една позиция само 
за ден получаваме 1000 ав-

тобиографии, а в България 
- около 100, но в рамките 
на месец. В Индия има и 
специални икономически 
зони, които са освободени 
от данъци. 

Аутсорсинг бизнесът ще 
продължи да се развива 
оттук нататък. За бъдещето 
му от значение е не само 
политическата ситуация в 
България, но и тази в Аме-
рика например. Законода-
телството на ЕС подпомага 
развитието на аутсорсинго-
ва дейност, защото се търси 
все по-голяма независимост 
от хартиените носители. 
Това, което ще ускори раз-
витието на аутсорсинга, е 
преминаването към новите 
технологии и по-практиче-
ски насочено образование. 

АУТСОРСИНГ

Филип 
Угринов
изп. директор на
Call Point New Europe

генерален мениджър
на OPI

мениджър офиси
и бизнес паркове в
Colliers International

управляващ директор
на C�i

Антон 
Славчев

Светослав
Георгиев

Ронджой
Дас

Единстве-
ният "не-
достатък" на 

страната е, че 
трудовият й пазар е 
ограничен

В момента на аутсорсинг 
пазара у нас работят 
около 5 хил. души, но 
смятам, че този пазар 
може да даде работа на 
около 30-40 хил. бълга-
ри. За това обаче трябва 
държавна политика, която 
да стимулира развитието 
на бранша. Все пак това е 
индустрия, която може да 
осигури реална заетост, 
без за нея да са необхо-
дими големи инвестиции, 
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България е интересна 
дестинация за аутсорсинг 
най-вече заради езиковите 
способности и специфич-
ните бутикови познания, 
които привличат клиенти 
у нас. Недостатъкът обаче 
е в липсата на човешки 
ресурс, с който да се 
покрият по-мащабни 
проекти у нас. Кризата 
изигра положителна роля 
за нашия бранш. От една 
страна, намали се теку-
чеството на персонал. От 
друга, много качествени 
специалисти имат труд-
ности в намирането на 
работа по специалността 
си, което ни позволява да 
привличаме по-качествени 
кадри. Компаниите също 
много по-лесно се решават 
да аутсорсват. 

държавата също може 
да изнася услуги

Реалното 
развитие на 

пазара тепър-
ва предстои през 

следващите 4-5 
години

както е при производство-
то например. Всъщност 
самата държава може да 
аутсорсва част от своите 
дейности. 

Засега обаче България ос-
тава непозната на средния 
бизнес в Европа дори и 
като географско понятие. 
Това трябва да се проме-
ни, ако искаме аутсорсинг 
индустрията ни да расте. 
Смятам, че през следващи-
те 4-5 години индустрията 
у нас ще расте. Все пак то-
зи пазар у нас тепърва ще 
търпи развитие. Смятам, 
че аутсорсингът може да 
стъпи и в други градове, 
а не само в София. Варна, 
Бургас, Пловдив и Русе 
- там също има условия за 
подобен бизнес. 

През 2009 г. голям процент 
от сделките на офис пазара 
бяха свързани с аутсорсин-
гова дейност. Тази година 
пак се водят преговори 
основно с фирми от тази 
индустрия. Това, че този 
вид бизнес се развива по 
време на криза, оказва пози-
тивно влияние и в сферата 
на недвижимите имоти.
За аутсорсинговите ком-
пании обаче  най-важни са 
хората, които ще наемат. 
Това до голяма степен 
влияе на търсенето на офис 
площи. То е най-голямо в 
София, до известна степен 
във Варна и по-малко в 
други градове, като Бургас, 
Пловдив, Велико Търново и 
Русе, защото се предполага, 
че в тези градове и регио-

Това е двигателят на 
пазара на офис площи

Аутсорсинг 
компаниите 

разполагат 
служителите си 

на по-малка работ-
на площ, но много 
държат те да имат 
зони за почивка, 
кухни, добра кли-
матизация

ните около тях може да се 
намерят квалифицирани 
служители. 

Аутсорсинговите ком-
пании имат специфично 
търсене. Например те 
разполагат служителите си 
на по-малка работна площ, 

осигуряват средно по 6-8 
кв. м на човек. Гледат по-
мещението да е с правилна 
форма, а не с много ъгли, 
за да може бюрата да бъдат 
подредени по възможно 
най-ефективен начин. В 
същото време обаче такива 
компании държат много 
служителите им да имат 
зони за почивка, кухни, до-
бра климатизация и т.н. За 
тях от съществена важност 
е да се гарантира непре-
къснатото подаване на ток, 
евентуално да има резервен 
генератор. Причината е, че 
ако електрозахранването 
бъде прекъснато за няколко 
часа, това може да бъде 
фатално за работата им и да 
загубят много повече, откол-
кото разходите за наем.

доброто заплащане 
е основeн стимул

C3i започна дейността си в 
България, защото, от една 
страна, тук общите разходи 
за инфраструктура и слу-
жители са по-ниски от ни-
вото в Западна Европа, но 
в същото време качеството 
на обслужване е идентично 
и дори по-високо. Едно от 
основните ни предимства е, 
че служителите ни владе-
ят общо над 20 различни 
езика. Това не можем да си 
позволим да го предлагаме 
от САЩ или от Индия. При 
бума на аутсорсинговата 
дейност в България през 
2007 г. имахме трудности 
при намирането на служи-
тели, но това вече не е така. 
Заплатите в аутсорсингови-
те компании са сравнител-
но високи на фона на тези 

При бума на 
аутсорсинго-

вата дейност 
в България през 

2007 г. имахме труд-
ности при намира-
нето на служители, 
но това вече не е 
така 

в други фирми в България. 
Ако според функциите, 
които служителите изпъл-
няват, ги разделим на две 
нива, на първото те вземат 
по 1-2 хил. лв., отговарят за 
осигуряването на техниче-
ска помощ и владеят ми-
нимум 2 различни чужди 
езика. На второ ниво освен 

езиците те притежават и 
по-специфични умения, на-
пример IT или техническа 
подготовка. Въпреки това, 
ако направим сравнение 
между България и другите 
държави, тук заплатите 
за аутсорсингова дейност 
са най-ниски в Европа. Те 
са с 40% по-малки само 
в сравнение със съседна 
Румъния. доброто запла-
щане по принцип е една от 
основните мотивации. При 
нас силен фактор за задър-
жането на служители е и 
добрата работна атмосфе-
ра, както и възможностите 
за развитие. 

Този бизнес има  
бъдеще в България

Пълния текст 
на мненията 

и интервюта четете 
на pari.bg
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Българи имат сметки в 
швейцарски банки за над 
380 млн. лв., стана ясно 
след срещата на изпълни-
телния директор на Нацио-
налната агенция за  прихо-
дите Красимир Стефанов 
с негови германски колеги 
в Берлин. Той беше там, за 
да получи извадка за смет-
ки на българи в швейцар-
ски банки от базата данни, 
която закупи преди време 
Германия. 

Приходната агенция знае 
точно колко и кои са тези 
българи, но информация- 
та е строго конфиденциал-
на, обясниха оттам. Преди 
дни финансовият министър 
Симеон Дянков коментира, 
че става дума за влоговете 
на около 50 българи с аво-
ари между 100 и 300 млн. 
EUR.

Процедура
Предстои данъчните да 
засекат авоарите на тези 
българи и декларираните 
доходи и платени данъци. 
Сметките се за 2007 и 2008 
г., уточниха от Национал-

ната агенция за  приходите. 
Ако се окаже, че има го-
лямо разминаване между 
салдата по швейцарските 
сметки и официалните им 
доходи, тези лица ще бъдат 
предадени на прокуратура-
та, обясниха от приходната 
агенция. Всички укрити 
доходи ще бъдат обложени, 
като ще се начисли и дъл-
жимата лихва, допълниха 
от Националната агенция 
за приходите. Преди тези 
стъпки обаче ще се свър-
жем с тези лица, уточниха 
от агенцията.  

Шефът на НАП е по-
лучил информация и за 
сметки на българи в Лих-
тенщайн. Оказало се е, че 
става дума за много малки 
суми и те няма да се прове-
ряват от данъчните. 
 
Коментар
Получената информация 
за български сметки в 
Швейцария са за твърде 
големи суми, коментираха 
юристи пред в. „Пари”. За 
сравнение в двата диска на 
германското правителство 

има информация за 1500 
германски граждани, които 
са укрили данъци за около 
100 млн. EUR. За целта 
кабинетът на Ангела Мер-
кел извади 2.5 млн. EUR 
да плати за информацията. 
Засега няма информация 
дали се иска от България 
също да плати услугата. 

Ефект
Идеята за подобна акция е 
изваждането на светло на 
укрити доходи и попълва-
нето на хазната с допълни-
телни приходи. Експерти 
в прането на пари смятат, 
че действително има шанс 
тези укрити доходи да из-
лязат наяве благодарение 
на информацията, с която 
Германия вече се е сдо-
била. 

Финансистът Емил Хър-
сев обаче смята, че ефект 
от тази акция за бюджета 
няма да има. По думите му 
голяма част от влоговете 
на българи в швейцарски 
сметки се водят на името 
на чужденци. 

Биляна вачева

Българи имат 400 млн. лв. 
в швейцарски банки
Знаем точно колко и кои са 
лицата, започваме проверки на 
доходите им, заявиха от НАП

През последните 5-6 го-
дини швейцарските банки 
започнаха да изискват ин-
формация за произхода на 
парите. Дори обаче и да се 
декларира откъде са парите, 
швейцарските власти не 
разследват дали това, което 
клиентът посочва, е вярно. 

Ако обаче българските 
данъчни имат съмнения, че 
хората със сметки в швей-
царски банки са укрили 
данъци, те може да получат 

Данъчните могат да изискват 
допълнителна информация

иван Тодоров, 
адвокат

допълнителна информация 
от местните власти. Това 
е така, защото ние има-
ме подписана спогодба с 
Швейцария за избягване на 
двойното данъчно облагане 
и обмен на информация.
 
Със сигурност швей-
царските власти няма да 
предоставят данните за 
банковите сметки на всички 
българи, а само на онези, за 
които има съмнение, че са 
укрили доходи. 

Много трудно иници-
ативата на Агенцията за 
приходите ще доведе до 
резултат. Причината е, че 
в този диск с информация 
едва ли ще фигурират 
имената на българите 
със сметки в швейцарски 
банки, тъй като една голяма 
част от тях са ги открили на 
името на чужденци. 

Хубаво е все пак да има 
данъчен контрол, но про-
верката за сметки в банки в 

Да не чакаме кой знае какви 
постъпления в бюджета

Емил Хърсев, 
финансист

Швейцария и Лихтенщайн 
няма да доведе до постъпле-
ния в бюджета ни. В някои 
държави дори са извършва-
ни т.нар. данъчни амнистии 
с цел връщане на капитали. 
Типичен пример в това 
отношение са Германия, 
Австрия и Италия. Бълга-
рия обаче е много далеч от 
това. У нас не става дума за 
връщане на капитали, а се 
търсят доходи, които не са 
декларирани с цел избягва-
не на данъчното облагане.

Повечето смет-
ки са открити 

на името на чужденци

Подписали 
сме спогод-

ба с Швейцария 
за обмен на ин-
формация

Няма да коментирам колко са българите със сметки в Швейцария, но те ще 
трябва да докажат произхода на парите си, каза изп. директор на НАП Красимир 
Стефанов  снимка марина ангелова

▶

Прецедент
Няколко страни 
повдигнаха 
банковата тайна

миналата година Бер-
лин закупи два диска с 
информация за сметки на 
германци в швейцарски 
банки. 

Преди това американ-
ският президент Барак 
обама поведе битка 
срещу банковата тайна 
в Швейцария, за да получи 
данни за 10 хил. американ-

▶

▶

ски граждани, които са 
укрили доходи.

германия, италия и 
австрия пък предприеха 
стъпки за данъчни амнис-
тии с цел връщане на 
капитали. Така рим успя 
да върне обратно в стра-
ната близо 80 млрд. EUR.

 Българското прави-
телство реши да получи 
информацията за бълга-
рите със сметки в Швей-
цария и лихтенщайн след 
последното посещение на 
премиера Бойко Борисов в 
германия. 

▶

▶

Швейцарските банки 
задължително изискват 
документ за произхода на 
парите. 

специфичното при тях-
ната банкова система е, 
че не са подписали между-
народна декларация срещу 
прането на пари. Заради 
това дори при съмнения 
за укриване на данъци 
швейцарска банка не раз-
крива самоличността на 
клиентите си. Това може 
да стане  само ако има 
доказателства за данъч-
на измама. 

▶

▶
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Данъчна ваканция докато държавата се разплати
Работодатели и синди-
кати настояват фирми-
те да си получат 100% 
парите до края на юни

На фирмите, на които 
държавата не е платила 
за изпълнени обществени 
поръчки, да не се търсят 
лихви за забавени данъци 
и осигуровки. Този вид да-
нъчна ваканция предлагат 
на правителството шестте 
национални работодател-
ски организации, подкре-
пени от двата синдиката. 
Неплащането на данъци и 
осигуровки в този период 
да не бъде също така пречка 
фирмите да кандидатстват 
отново за общински поръч-
ки и европроекти.

Това са част от предложе-
нията на социалните парт-
ньори в общата им позиция 
за спешните краткосроч-
ни мерки, които трябва да 
предприеме правителство-
то. Според тях трябва бър-
зо да се действа, защото 

Fitch обмисля да  
понижи кредитния 
рейтинг на България
Агенцията посочва 
висок брутен външен 
дълг и дефицит по 
текущата сметка

Рейтинговата компания Fitch 
Ratings може да понижи кре-
дитния рейтинг на България 
от ВВВ- до неинвестици-
онния джънк статус. При-
чините са външният дълг 
и дефицитът по текущата 
сметка. Компанията посоч-
ва, че брутният външен дълг 
на държавата е по-голям от 
БВП и към края на миналата 
година възлиза на 111%. По 
данни на БНБ от него дър-
жавният дълг е само 8.3%, 
останалото е задлъжнялост 
на частния сектор. Според  
Fitch именно той носи ри-
скове за страната. 

Мнение
Компанията посочва, че го-
ляма част от външния дълг 
произтича от финансовия 
сектор. Дългът в банковата 
система през миналата годи-
на е бил 8.4 млрд. EUR, или 
около 1/4 от БВП. Страната 
с население 7.7 млн. души 
има 30 банки и 85% от тях са 
собственост на чужди трезо-
ри. България има сравнител-
но голяма банкова система 
за нивото на своите приходи 
и много висок външен дълг, 

икономическата обстановка 
в страната ускорено се вло-
шава и назрява социално 
напрежение. 

Разплащане
На първо място бизнесът 
поставя искането си за неза-
бавно изготвяне на график 
за 100-процентово разпла-
щане до края на юни т.г. на 
държавата и общините. 

Държавата до момента е 
признала неразплатени об-
ществени поръчка за около 
600 млн. лв., като послед-
ната оферта на финансовия 
министър беше до края на 
март да бъдат  платени до 
50% от тях при условие, 
че има достатъчно постъ-
пления в бюджета. Рабо-
тодателите, подкрепени от 
синдикатите, настояват и за 
незабавно възстановяване 
в законовия срок на ДДС и 
акцизи към фирмите. Сума-
та на невърнатите данъци 
са за около 500 млн. лв.

От своя страна работода-
телските организации пое-

▶ На фирмите, на които държавата не е платила за 
изпълнени обществени поръчки, да не се търсят лихви 
за забавени данъци и осигуровки, предложиха работо-
датели и синдикати                             снимка Емилия костадинова
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посочва анализаторът на 
Fitch Едуард Паркър.

Натискът
Според Паркър България 
може да се сблъска с натиск 
върху текущата си сметка 
и фиксирането към еврото. 
Рейтингът може да бъде на-
мален и заради дефицита по 
текущата сметка и неяснота-
та как той ще бъде финанси-
ран и как това ще се отрази 
на растежа. Дефицитът по 
текущата сметка за 2009 г. 
стигна 8.6% от БВП, което 
в същото време е три пъти 
по-малко от стойностите за 
2008 г.

Реакции
От финансовото минис-
терство отказаха коментар, 
преди понижението на рей-
тинга да е станало факт. От-
там посочиха, че агенцията 
следи усилията на прави-
телството и предприетите 
мерки. Анализаторите не 
очакват понижението да се 
случи, но са единодушни, 
че няма да е добра новина. 
Мнението на Fitch корен-
но се различава от това на 
другите две големи аген-
ции Moody’s и Standard and 
Poors, които дават по-добър 
рейтинг и перспективи, ко-
ментира главният иконо-
мист на институт Отворено 
общество Георги Ангелов. 
Промяната във външния 
дълг не е съществена, а 
дефицитът по текущата 
сметка е с най-ниски нива 
от години насам, така че ня-
мам обяснение защо това се 
случва сега, каза Ангелов. 
Според икономиста Вла-
димир Каролев Министер-
ството на финансите трябва 
да покани анализаторите на  
Fitch и да говори с тях. По 
думите му високият частен 
дълг не е проблем, а дър-
жавният е много нисък. 

Филипа Радионова

мат ангажимента фирмите, 
които получат парите си, 
да започнат разплащания 
със своите подизпълни-
тели и доставчици, като 
преди това изчистят всички 
забавени заплати и осигу-
ровки. 

Работодатели и синдикати 
настояват още правител-
ството съвместно с БНБ 
да приеме пакет от мерки 
за облекчаване на достъ-
па до кредитен ресурс за 
бизнеса. 

Доходи
В същото време социалните 
партньори са постигнали 
съгласие да се увеличи ми-
нималната работна заплата 
от 1 юли 2010 г. От същата 
дата те предлагат да се пре-
махне и таванът на обез-
щетенията за безработица, 
като нивото на обезщетение 
е 60% от осигурителния 
доход преди загубата на 
работа. Домакинствата, в 
които и двамата съпрузи 
са безработни, да получат 

държавна подкрепа при 
обслужване на ипотечни 
кредити, ако жилището е 
единствено, искат социал-
ните партньори.

Преговори
Приемането на тези пред-
ложения от правителство-

то ще бъде необходимо ус-
ловие за започване на пре-
говорите по Националния 
пакт за възстановяване на 
икономиката и заетостта, 
казват работодателските 
и синдикалните органи-
зации.

Мила Кисьова

▶ Fitch дава най-нисък 
рейтинг в сравнение с 
останалите агенции

Предложения
В подкрепа  
на фиска 

Развитие на капита-
ловия пазар чрез прива-
тизация на държавни 
пакети от акции чрез 
Българската фондова 
борса.

либерализация на 
инвестиционния режим 
на „сребърния фонд” 
за инвестиции в нис-
корискови български 
финансови инструмен-
ти.

Ускорена продажба на 
емисиите по Протоко-
ла от киото и ускорено 
приемане на национален 
план за преразпределе-
ние на квотите за тър-
говия от фирмите с со2.

Емитиране на евро-
облигации от държава-
та като буфер за евен-
туални дисбаланси в 
бюджета.

▶

▶

▶

▶
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Девет фирми от        фармацията 
са разследвани за      картел

Комисията за защита на 
конкуренцията обяви, че 
образува производство за 
разследване на картелно 
споразумение на 9 фарма-
цевтични фирми. Според 
антимонополната комисия 
то е довело до манипули-
ране на процедурите за 
възлагане на обществена 
поръчка за доставка на 
скъпоструващи лекарства, 
което е ограничило конку-
ренцията на пазара.

На прицел
Компаниите, които ще 
се разследват, са „Алта 
Фармасютикълс” ЕООД, 
„Софарма Трейдинг” АД, 
„Хигия” АД, „Търговска 
лига - Национален аптечен 
център” АД, „Булрей и Ко” 
ООД, „Елфарма” АД, „Рош 
България” ЕООД, „Джон-
сън и Джонсън” ООД и 
„Алкалоид” ЕООД. 

Комисията е образувала 
производство след сигнал 
от здравния министър за 
получени еднакви ценови 
предложения от участни-
ците при провеждането 
на процедури за доставка 
на животоспасяващи ле-
карства. Вече е извършена 
предварителна проверка 
на документи за сходни 
обществени поръчки, про-
ведени от 2006 до 2009 г., 
заявиха от КЗК. Резултати-
те са показали, че са нали-
це основателни съмнения 

за извършено нарушение, 
и дават достатъчно инди-
кации за образуване на 
производство за разслед-
ване, казаха от КЗК.

Конфликтът
Само ден преди антимо-
нополната комисия да 
съобщи за започналото 
разследване, от Българ-
ския фармацевтичен съюз 
предупредиха, че трябва 
да се прекъсне практиката 
производители на лекар-
ства да имат свои фирми, 
свързани с дистрибуцията 
и продажбата им. Това е 
предпоставка за картелни 
споразумения в бранша, 
коментира Мирослав Нен-
чев, председател на БФС. 
Според него предишният 
парламент „услужливо 
е направил поправката в 
Закона за лекарствените 
средства, която е довела до 
създаване на структури с 
господстващо положение 
на пазара на лекарствени 
продукти, които дикту-
ват на държавата цените”. 
Още преди три години 
БФС предупреди за про-
блемите, които може да 
породи подобна свърза-
ност, коментира Ненчев. 

Санкции
От средата на миналата го-
дина действа нов закон за 
защита на конкуренцията, 
според който забранените 

споразумения се преслед-
ват със санкция до 10% от 
годишния оборот на фир-
мите, за които се докаже, 
че участват в тях. Картели-
те при участие в търгове, 
каквито съмнение има в 
момента за фармацевтич-
ния сектор, са едни от 
най-тежко преследваните. 
Свързаността на фирмите 
в производството и дист-
рибуцията пък са основа 
за създаване на т.нар. вер-
тикални картели.

Реакции
Няма от какво да се притес-
няваме във връзка с дей-
ността на „Хигия” ЕАД, 
готови сме да предоставим 
нужната информация, ако 
ни бъде поискана, комен-
тира Радослава Ганозова, 
директор „Комуникации” 
в „Актавис” АД.

Без да знаем на базата 
на какви документи и ар-
гументи КЗК се е самосе-
зирала, ще кажа, че съм 
за това да има проверки 
и прозрачност в сектора, 
защото само така истина-
та ще излезе наяве, заяви 
Димитър Димитров, изп. 
директор на „Софарма 
Трейдинг” АД. Той до-
пълни, че няма абсолют-
но никакви притеснения 
относно работата на „Со-
фарма Трейдинг”. 

„Рош България” има по-
ложително отношение към 

Антимонополната комисия 
проверява манипулирани  
ли са обществените поръчки  
с лекарства

▶ Компаниите от                                                    фармацевтичния бранш обявиха, че не се притесняват от започващото раз-
следване срещу тях за                                         картелно споразумение от Комисията за защита на конкуренцията

Унищожените от наводне-
нията посеви не може да 
бъдат 100% компенсирани, 
ако не са застраховани, обя-
ви министърът на земеде-
лието Мирослав Найденов. 
Изисква го регламент на 
ЕК, иначе страната ни може 
да понесе санкции, обясни 
министърът. Тези, които ня-
мат застраховки, ще бъдат 
обезщетени до 50%. 

Стана ясно, че ЕК е одо-
брила нова държавна помощ 
за съфинансиране на за-
страхователни премии при 
застраховане на земеделска 
продукция. С нея ще се по-
криват 80% от размера на 
застрахователната премия, 
заплащана по застрахова-

телни договори, в случаите, 
когато в полицата се посоч-
ва, че застраховката покрива 
само загуби, причинени от 
неблагоприятни климатични 
събития. Те са приравнени 
към природни бедствия, ко-
ито унищожават над 30% от 
средната годишна продук-
ция. 50% от застраховател-
ната премия ще се покрива 
при природни бедствия и 
други загуби, причинени от 
климатични събития, ако е 
посочено в полицата. Ще 
се покриват загуби до 500 
лв./дка и до 6%  при допус-
тим максимален размер на 
застрахователната премия 
- 30 лв./дка.

Светлана Трифоновска   

50% обезщетение за 
посевите без застраховка

подобна проверка, защото 
тя има за резултат налага-
не на правила за поведе-
ние на държавните органи 
и търговците. В крайна 
сметка това е от полза 
за бизнес средата, казва 
Мария Трифонова, ген. 
мениджър на „Рош Бълга-
рия”. Ние сме изцяло фо-
кусирани върху пациента, 
неговото здраве и качест-
во на живот, предлагайки 
най-модерна терапия за 
разрешаването на едни от 
най-тежките заболявания, 
допълни тя.

Светлана Желева

Премиерът: За последно бавим парите на лекарите
Държавата ще  
отблокира  
резерва на касата  
с 350 млн. лв.

Все повече дентални лека-
ри се отказват да работят 
със здравната каса и от 4000 
в столицата  само 1800 са 
подписали договори. Ка-
сата ни създава повече гла-
воболия, отколкото ползи, 
казва д-р Мария Джорова, 
председател на Сдружени-
ето на българските зъболе-
кари. В по-малките насе-

лени места обаче парите, 
които зъболекарите чакат 
от здравната каса, са един-
ственият сигурен приход, 
който може да се планира 
в тази стагнация. Безрабо-
тицата расте, а ние сме част 
от икономическата верига и 
все повече пациентите ще 
лекуват само зъби, които 
не търпят отлагане, казва 
д-р Джорова. Касата вече 
има 9 млн. лв. забавени с 
два месеца плащания към 
зъболекари.

Без средства
Касата дължи и 12 млн. лв. 
на личните лекари за януари 
и това създава силно напре-
жение в гилдията. Лекарка 
от Попово изпратила писмо 
до съсловната организация, 
в което описва как преди че-
тири дни са спрели телефона 
и интернета в кабинета, а 
от Е.ОН са я предупреди-

ли, че днес ще изключват 
тока. В същото време ако 
личният лекар затвори ка-
бинета, рискува да бъде гло-
бен от районната здравна 
каса, защото не изпълнява 
задълженията си. За този 
месец въпросната лекарка 
от Попово не може да събере 
1800 лв., необходими й да се 
разплати.

Един лекар няма как да е 
пълноценен в работата си, 
ако постоянно е преследван 
от кредитори и банки да 
си погасява задълженията, 
коментира шефът на ле-
карския съюз д-р Цветан 
Райчинов. 

Заради това той призова 
колегите си да заведат ис-
кове срещу здравната каса 
и каза, че лично ще го на-
прави.

Протест
Личните лекари в София 

▶ Парите от НЗоК са единственият приход за зъбо-
лекарите, който може да се планира в тази криза, 
каза д-р Мария Джорова                         снимка марина  ангелова

ще спрат работа на 9 март, 
ако не им бъдат изплатени 
незабавно дължимите от 
касата суми с дължимите 
лихви, съобщи д-р Диана 

Чинарска, член на УС на 
лекарския съюз. Примерът 
им щял да бъде последван 
и от лекарите от доболнич-
ната и извънболничната 

помощ в Пловдив.

обещание 
Решението им бе взето 
преди петъчната среща на 
премиера Бойко Борисов, 
вицепремиера Симеон Дян-
ков и здравния министър д-р 
Божидар Нанев с шефовете 
на съсловните организации. 
Борисов е поел ангажимен-
та до края на седмицата да 
бъдат изплатени всички до-
сегашни задължения към 
лекарите и болниците, кои-
то са за около 108 млн. лв. 
Повече забавяне няма да 
има, обеща Борисов. Пра-
вителството ще предложи 
да бъдат разблокирани и 350 
млн. лв. от големия резерв 
на здравната каса, който е 
в БНБ. Днес предстои нова 
среща на премиера с предсе-
дателите на двете съсловни 
организации.

Светлана Желева

108
▶ млн. лв. забавени плаща-
ния за януари има здрав-
ната каса към лекари и 
болници

Спад на вноса с 15%, 
на акциза с 12.7% 
Приходите в хазната 
за първите 2 месеца 
- със 133 млн. лв. по-
малко

С 15% е паднал вносът 
за първите два месеца на 
годината спрямо същия пе-
риод на 2009 г., съобщиха 
от Министерството на фи-
нансите (МФ). През януари 
и февруари в хазната са 
влезли 12.7% по-малко па-
ри от акцизи, мита и ДДС 
от внос, като намалението в 
левове е 133.5 милиона.

Приходите от мита са на-
малели наполовина - с 53%. 
От началото на годината са 
събрани 575.4 млн. лв. от 
акцизи, което е с 92 млн. 
лв. по-малко в сравнение 
със същия период на 2009 г.  
Намаленият внос на тютю-
неви изделия води до спад 
от 15.6% на приходите по 
това перо, или близо 60 млн. 
лв. по-малко. При горивата 
постъпленията от акцизи 
са с 10.9% по-малко - с 27.7 
млн. лв. Около 36 млн. лв. са 
приходите от ДДС от внос 
на „Лукойл” към момента, 

което е два пъти по-мал-
ко. Причината е извършван 
планов ремонт. От начало-
то на годината акцизите от 
газьоли намаляват с 50.5 
млн. лв. Повишение с 6.2% 
е регистрирано при акциза 
върху високоалкохолните 
напитки. 

Негативно върху прихо-
дите за първите два месеца 
на годината се отразява 
и възстановяването на 35 
млн. лв. за унищожени ци-
гари, както и 39 млн. лв. на 
селскостопански произво-
дители, отбелязват от МФ. 

Намалените приходи от 
ДДС при внос се дължат 
основно на спадналия внос 
на чугун, желязо и стомана, 
както и на машини и апа-
рати. Най-значим е спадът 
при вноса на автомобили 
- почти наполовина. 

От МФ уточняват, че на-
маленият внос е резултат на 
икономическата обстановка 
в страната и намаленото 
производство, значителния 
спад в инвестиционната ак-
тивност и в транспортните 
услуги.

Красимира Янева
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Плевнелиев: „Люлин“ може 
да поскъпне с до 20%
До края на май ще се 
разплатим с всички 
строителни фирми, 
обеща министърът

Увеличението на цената на 
автомагистрала „Люлин” 
ще е до 15-20%. Борим 
се за всеки лев. Това ко-
ментира регионалният ми-
нистър Росен Плевнелиев 
по повод претенциите на 
турската компания „Мапа 
Дженгиз” за оскъпяване 
на строителството на ауто-
бана. От „Мапа Дженгиз” 
поискаха още 70 млн. EUR 
към цената от 111 млн. 
EUR, с която спечелиха 
проекта. Строителят пре-
дяви преди време близо 38 
претенции, свързани с не-

▶ Компаниите от                                                    фармацевтичния бранш обявиха, че не се притесняват от започващото раз-
следване срещу тях за                                         картелно споразумение от Комисията за защита на конкуренцията

Конкурс
Осем кандидата 
за надзора  
на „Тракия” 

Осем фирми и консор-
циуми подадоха докумен-
ти за строителен над-
зор над изграждането на 
отсечката стара Загора 
- нова Загора от автома-
гистрала „Тракия”. 

▶

Офертите на участни-
ците в тръжната проце-
дура бяха отворени пуб-
лично в агенция „Пътна 
инфраструктура” от 
председателя й Божидар 
Йотов. 

Кандидати са консор-
циумът „Мот Макдоналд 
- Трансконсулт”, сД ДЗЗД 
„Виа Тракия”; „Рутекс” 
ООД; „Обединени на- 
ционални транспортни 
оси”, „Пътинвестинже-

▶

▶

неринг”, аДО аД - „Гра-
диак консулт”, „Ен ар 
Консулт” ООД - ДЗЗД, 
Консорциум „Тракия”, 
„сипсаконсипал - аЗ архи-
тектура Изпълнение” 
ООД; „Мактерконсулт” 
ООД, „Ептиса сервисиос 
Де Инжениериа”.

Комисията ще избере 
фирмата за строителен 
надзор до 15 дни. Основна 
тежест в избора ще има 
цената на услугата.

▶

преместени газови тръби, 
забавяне с отчуждителните 
процедури и издаването на 
строително разрешително, 
предпроектиране и др. 

обещания
„Мапа Дженгиз” вече из-
остава с около година от 
завършването на магистра-
лата. До края на годината 
19.2 км от „Люлин” трябва 
да бъдат построени и тя да 
бъде проходима за коли, ка-
за Плевнелиев. Освен това 
до края на годината ще бъ-
дат построени още 32 км от 
магистрала „Марица”, каза 
министърът. 

Министърът се похвали, 
че ще започне строежът на 
още 14 отсечки по програ-
мата „Транзитни пътища 5” 

и други 22 по „Регионално 
развитие”. Една от тях е 
рехабилитацията на Рижки 
проход.

Дългове
Росен Плевнелиев за по-
реден път обяви, че иска 
неговото министерство и 
Агенция „Пътна инфра-
структура” да изплатят за-
дълженията си към строи-
телните компании до края 
на март. За това обаче няма 
100% гаранция, каза минис-
търът. Според него най-къс-
но до края на май това ще се 
случи с всички фирми. По 
думите му от общо 220 млн. 
лв. задължения са останали 
още 140-150 млн. лв. 

Красимира Янева
Николета Цветкова

Два златни и един сребърен 
медал от световното 
винено изложение Vinalies 
Internationales донесоха на 
България червените вина 
на Изба Братя Минкови. 
Престижният конкурс се 
проведе на 2 март в меката на 
виното – Париж.
Стоте най-известни енолози в 
света присъдиха златни медали 
на уникалните червени вина 
MINKOV BROTHERS Cuvee и 
MINKOV BROTHERS Syrah, а 
изисканото MINKOV BROTHERS 
Cabernet Sauvignon беше 
удостоено със сребърен медал. 
Всички те са направени 
от собствените лозя на 
легендарната изба.
За първи път български вина 
от „най-френския сорт“ Сира 
получават златни медали във 

винената столица на света - 
Париж, коментираха участници 
в надпреварата. 
Това е огромно признание за 
Изба Братя Минкови, която 
години наред отглежда този 
сорт върху най-плодородните 
земи на Карнобатския 
край. Елегантната Сира 
беше представена както 
в чистосортовото MINKOV 
BROTHERS Syrah, така и в 
елегантно съчетание с Каберне 
совиньон и Мерло при MINKOV 
BROTHERS Cuvee. 
Златните медалисти плениха 
енолозите с отличното си 
качество, ярка индивидуалност 
и превъзходна сортова 
отличимост. Дегустаторите 
ги определиха като “Вина 
с характер, богат аромат и 
неподправен вкус.”

Изба Братя Минкови е 
единственият български 
участник в конкурса, спечелил 
два златни и един сребърен 
медал с млади червени вина от 
реколта 2008. 
Престижните награди 
увеличават златната колекция 
от отличия на избата. Преди 
година елегантното Шардоне 
от селекцията MINKOV 
BROTHERS бе отличено 
със златен медал от 16-ото 
издание на най-реномирания 
световен винен конкурс 
Concours mondial de Bruxelles. 
С внушителната колекция 
от международни награди 
винарната наследява 
традицията на легендарните 
карнобатски винари братя 
Минкови. През далечната 1894 
г. тяхно вино носи първия 

за България златен медал 
от прочутото международно 
изложение в Брюксел. 
Днес избата продължава 
да разнася славата на 
българското вино отвъд 
пределите на страната. 
Освен че покориха най-
авторитетните световни 
дегустатори, вината 
MINKOV BROTHERS станаха 
най-продаваните в родната 
търговска мрежа. 
Потребителите могат да ги 
открият на изключително 
достъпни цени в диапазона 
12-14 лв. и така да се докоснат 
до високото им качество. 
Познавачи коментираха, че 
европейски вина, получили 
медали на подобни изложения, 
ще се продават за не по-малко 
от 30-40 EUR. 

Два златни и един сребърен медал от 
Париж за вината на Изба Братя Mинкови 

▶ До 15 дни ще изберем фирмата за строителен над-
зор на Лот 2 от магистрала „Тракия”, заяви Божидар 
Йотов (вдясно), председател на АПи     снИМКа БОБИ ТОшЕВ

50
▶ км магистрали трябва 
да бъдат построени до 
края на годината

150
▶ млн. лв. остават нераз-
платените задължения 
към фирми на МРРБ

„Софарма Трей- 
динг” е за това да има 
проверки и прозрач-
ност в сектора, защото 
само така истината ще 
излезе наяве.
По повод искането на 
Българския фармацев-
тичен съюз за отпадане 
на вертикалната ин-
теграция те от години 
искат парников ефект 
за своя бизнес. 

Вертикалната интеграция не вреди
Мнение

Подобна вертикална 
интеграция не само че 
не вреди, но и помага 
цените на лекарства-
та да вървят надолу. 
Искането на БФС един 
фармацевт да притежа-
ва само една аптека и 
да има фиксирани цени 
на лекарствата е анти-
пазарно и това по ника-
къв начин не стимулира 
конкуренцията.

Димитър Димитров, 
изп. директор  на „софарма 
Трейдинг” аД
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Папандреу тръгна 
на спасително турне

Гръцкият премиер Георгиус 
Папандреу започна в петък 
неколкодневна обиколка в 
четири държави, за да по-
търси подкрепата им за за-
тъналата в дългове гръцка 
страна. „Спасителното тур-
не” започна от Люксембург 
в петък сутринта, продължи 
в Германия следобед в петък, 
мина през Франция в неде-
ля, а във вторник се очаква 
да завърши с презокеански 
полет до САЩ. Не търсим 
финансова помощ, а поли-
тическа подкрепа, коментира 
Папандреу спекулациите, 
че страната му се надява да 
получи пари в брой от ЕС 
и страните от еврозоната. 
Не сме искали германските 
данъкоплатци да плащат за 
нашите пенсии и почивки, 
обясни гръцкият премиер. 
Това, от което имаме нужда, 
е европейска подкрепа, така 
че да можем да получим 
пари назаем при по-добри 
условия, каза той.

Германското „не”
Германия е благоразполо-
жена спрямо Гърция, но 
няма да й дадем нито цент, 
за да излезе от кризата с 
дълга, която сама си създа-
де, каза германският минис-
тър на икономиката Райнер 
Брюдерле. Всяка страна от 
ЕС носи отговорност за въ-
трешното си управление и 
работи, а Атина е трябвало 
да създаде строг и ефекти-
вен план, каза Брюдерле. 
По време на посещение-
то на Папандреу в Берлин 
германският канцлер Ан-
гела Меркел обеща морална 
подкрепа, но не даде знак за 
каквито и да било намере-
ния за материализирането й 
във финансова подкрепа. Тя 
приветства силния интерес 
на пазара към емитирани-
те през миналата седмица 
гръцки облигации.

Френското полу „да”
Според френския прези-

Компанията няма  
да се разделя с подраз-
деленията си на части

Холандската компания за фи-
нансови услуги ING Groep 
NV планира продажбата на 
целия си застрахователен 
бизнес чрез първично пуб-
лично предлагане на акции, 
съобщават от подразделени-
ето в Централна Европа. Все 
още преценяваме възмож-
ностите, но най-вероятно 
IPO ще бъде извършено в 
края на 2011 г., каза Том Кли-
пхуис, главен изпълнителен 
директор на ING за Централ-
на Европа. Най-вероятният 
сценарий е IPO да бъде осъ-
ществено на няколко стъпки, 
допълни Клипхуис. 

Сделка
Холандската компания се 
е съгласила да продаде за-

страхователния си бизнес 
на стойност 16 млрд. EUR 
и американското подразде-
ление за онлайн банкиране 
като условие да получи одо-
брение от ЕС за получаване 
на държавна помощ в разга-
ра на световната финансова 
криза. До края на 2010 г. ING 
ще отдели банковата от за-
страхователната си дейност. 

Пазари
Базираната в Амстердам 
компания за финансови ус-
луги присъства на застра-
хователния и пенсионно-
осигурителния пазар в стра-
ни като Полша, Румъния, 
България, Чехия, Турция, 
Испания, Унгария и др. Ре-
зултатите в застраховането в 
Европа остават под натиска 
на кризата през четвъртото 
тримесечие на миналата го-
дина, особено в Централна 
Европа, посочват от ING.

Не търсим финансова 
помощ, а само поли-
тическа подкрепа, ка-
за гръцкият премиер 
Георгиус Папандреу

ING ще продава 
застрахователния си 
бизнес чрез IPO

Стачки
Още протести  
се очакват  
на 11 март

стачкуващи гърци пре-
къснаха транспорта в 
страната в петък и се опи-
таха да щурмуват парла-
мента в Атина. За 11 март 
профсъюзът GSEE е насро-

▶

чил нова 24-часова стачка 
и държавните служители 
няма да работят един ден 
през тази седмица. Проф-
съюзът ADEDY, който 
вече проведе две 24-часови 
стачки, обмисля нова тази 
седмица. Повечето гърци 
са против мерките на пра-
вителството и смятат, 
че плащат за криза, за 
която не са виновни.

Спад
нова рецесия 
заплашва 
Великобритания

Икономиката на Велико-
британия, която излезе от 
рецесията през последно-
то тримесечие на 2009 г., е 
изправена пред голям риск 
от влошаване на състояни-
ето през следващите две 
години, предупреждават 
от Британската търговска 
камара. Перспективата 
пред развитието на стра-
ната остава несигурна за 
по-дълъг период от време, 
пише камарата в икономи-
ческата си прогноза. БВП 
на страната може да нарас-
не с 1% през тази година 
и още с 2.1% през 2011 г., 
което няма да бъде дос-
татъчно за наваксване на 
изоставането от 5% през 
миналата година. Расте-
жът през следващите две 
години ще бъде слаб и 
под средните исторически 
постижения. Чисто тех-
нически Великобритания 
е излязла от рецесията, 
но поводи за удовлетво-
реност няма, посочват от 
камарата. Правителството 
на Гордън Браун трябва 
да използва следващата 
бюджетна рамка за поста-
вяне на основите за възста-

новяване, водено от биз-
неса. Ако не успее да го 
направи, възстановяването 
ще отнеме повече време и 
дори може да върне стра-
ната отново към спад.

Автомобили
новите модели  
на Toyota в Европа 
под въпрос
Toyota Motor Corp може да 
замрази пускането на нови 
модели автомобили през 
тази година. Основната 
причина за евентуалното 
отлагане са техническите 
проблеми с моделите на 
компанията, които нало-
жиха изтеглянето на много 
от колите й от пазара. Най-
вероятно автомобилният 
производител ще отло-
жи пускането в Европа 
на моделите RAV4 2010, 
Auris и Auris Hybrid, които 
трябваше да се появят на 
пазара през тази година, 
съобщи Sunday Telegraph, 
цитирайки източници от 
европейското подразде-
ление на Toyota. Изклю-
чително важен за нас е 
хибридният модел, очак-
ван през май, но искаме 
да сме 100% сигурни, че 
този автомобил е абсолют-
но изправен, каза Тадаши 
Арашима, главен изпълни-
телен директор на Toyota 
Motor Europe. По-рано 
тази година японската ком-
пания беше принудена да 
изтегли 8.5 млн. коли зара-
ди проблеми със спирачки-
те и педалите за газта.

дент Никола Саркози не 
бива да се допуска Гърция 
като страна от еврозоната 
да банкрутира и трябва да 
й се помогне заради усили-
ята, които полага. След ка-
то ние създадохме еврото, 
не можем да оставим една 
страна, която е в еврозоната, 
да потъне, смята Саркози. 
Иначе изобщо не би имало 
смисъл да създаваме евро-
то. Трябва да подкрепим 
гръцката страна, защото 
полага усилия. В противен 
случай няма да има евро, 
коментира френският пре-
миер. Според представите-
ли на правителството засега 
няма нужда от помощ, но 
Саркози даде ясен сигнал, 
че Париж е готов да помог-
не, ако Атина се изправи 
пред бюджетен колапс.

Разединение
Новите строги мерки, които 
парламентът на Гърция одо-
бри в петък, предвиждат съ-

кращаването на бюджетни-
те разходи с 4.8 млрд. EUR, 
включващи и намаляване на 
заплатите. Гърците обаче са 
разединени по въпроса за 
одобрението им. Според 
социологическо проучване 
на „Капа рисърч” 46.6% от 
анкетираните подкрепят 
новите мерки, а 47.9% са 
против тях. Анкетата е про-
ведена след одобрението в 
петък на икономиите, кои-
то според правителството 
ще бъдат достатъчни да 
извадят Гърция от блатото. 
Според данните на „Капа 
рисърч” повечето гърци 
са против мерките, които 
пряко ги засягат, като на-
пример увеличаването на 
ДДС с 2 процентни пункта 
и замразяването на пенси-
ите. В същото време обаче 
девет от десет анкетирани 
подкрепят намаляването 
на заплатите на висшите 
държавни и общински слу-
жители.

▶ По време на посещението на Папандреу в Берлин  германският канцлер Ангела Меркел обеща морална подкре-
па, но не даде и знак за финансова помощ

Започнахме подготовката на едно или две IPO-та на 
застрахователните си активи в края на миналата 
година, каза Ян Хомен, гл. изп. директор на ING

▶
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Outsourcing business
immune to crisis
Bulgarian companies, 
too, discover advan-
tages of entrusting non-
core services to other 
firms

Job ads for call centre staff 
abound in Bulgaria. The 
people who speak foreign 
languages and have IT skills 
are unaffected by the crisis, 
as they can work for compa-
nies in Europe or the USA 
from Bulgaria. There is no 
downturn for outsourcing 
companies either. More-
over, that encourages the 
labour market and the prop-
erty sector. By outsourcing 
certain services companies 
can focus on their core busi-
ness. Bulgarian firms have 
also started discovering the 
advantages of outsourcing.

Crisis
The crisis has not hurt out-
sourcing companies; on the 
contrary, it is good for us, 
the managing director of C3i, 
Svetoslav Georgiev, told the 
Pari daily. It is because of 
the tough economic situation 
that we have seen a substan-
tial increase in new deals, 
he added. The fact that the 
company’s staff rose 25 or 
30% last year is also indica-
tive. We started with three 
or four people and now we 
employ about 300 workers, 
Georgiev pointed out. The 
number of quitting employ-
ees is also falling.

As a whole, we can say 
that the outsourcing business 
has been hit by the crisis but 
not as much as other com-
panies, the general manager 
of financial outsourcing firm 
OPI, Ronjoy Das, said. On 
the one hand, the downturn 

Accounts
Bulgarians keep 
BGN 400m  
in Swiss banks

Bulgarian citizens have 
over BGN 380 million in 
Swiss bank accounts. That 
emerged after a meeting of 
National Revenue Agency 
(NRA) executive direc-
tor Krasimir Stefanov and 
his German colleagues. 
Stefanov went to Berlin 
to get information con-
cerning Bulgarians with 
bank accounts in Switzer-
land from the data Ger-
many bought some time 
ago. The NRA knows the 
number and identity of the 
people but the information 
is confidential, the insti-
tution said. Tax inspec-
tors will check the income 
declared by these people 
and the taxes paid. In case 
of discrepancies, they will 
be sued. The whole hidden 
income will be levied and 
the corresponding interest 
will also be charged, the 
NRA said. The effect of 
the move on the Bulgaria’s 
budget will be minimal, 
financier Emil Harsev 
commented.

Inquiry
CPC to check nine 
drug firms  
on cartel doubts
The Commission on 
Protection of Competi-
tion (CPC) will investi-
gate nine pharmaceuti-
cal companies on cartel 
doubts. According to the 
anti-trust body, that has 
led to manipulation of 
the public procurement 
procedures for supply of 
expensive medicines and 
to limited competition on 
the market. The compa-
nies are Alta Pharmaceu-
ticals, Sopharma Trad-
ing, Higia, Commercial 
League National Pharma 
Centre, Bulray&Co, 
Elpharma, Roche Bul-
garia, Johnson&Johnson 
and Alkaloid. A day before 
CPC’s investigation, the 
Bulgarian Pharmaceuti-
cal Union said compa-
nies manufacturing drugs 
should not be involved 
in their distribution and 
sale. The penalty for car-
tel practices is 10% of the 
annual turnover. 

Infrastructure
Minister admits 
Lyulin cost may 
rise 20%
The cost of Lyulin motor-
way will rise 15 to 20% 
but Sofia will try to keep 
it as low as possible, 
regional minister Rosen 
Plevneliev said. The Turk-
ish contractor, Mapa Cen-

Agricultural companies’ sales 
income down on grain price drop
BG Agro books biggest 
rise in profit to BGN 
5.78m in 2009

The drop in grain prices af-
fected the performance of 
the listed agricultural compa-
nies, the consolidated reports 
of Zarneni Hrani Bulgaria, 
Agria Group Holding and BG 
Agro show. In 2009 the total 
sales of the three companies 
declined 1.6% to BGN 330.5 

Editors: Iglika Philipova, Nebesna hristova  
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million, year on year.

Volumes
The biggest decrease in sales 
income was reported by Agria 
Group Holding: 14.3% to 
BGN 64.9 million. The main 
reason for that is the fall in 
grain prices by nearly 50%, 
Agria executive director Emil 
Raykov told the Pari daily. 
In his words the company 
managed to offset the nega-
tive effects by selling bigger 
volumes of produce.

The youngest public com-
pany in the sector, BG Agro, 
is in a similar situation. Its 
sales in 2009 shrank to BGN 
77.9 million, down 6.1% on 
an annual basis. The prices 
of the products we trade in 
decreased more than 50% 
and that reduced our turn-
over in absolute terms, board 

The employed in the outsourcing sector will increase 50% 
by this year’s end, Call Point New Europe director Filip Ugri-
nov forecasts   Photo eMilia kostadinova

▶

of directors chairman Nenko 
Nenkov explained. The ac-
tual turnover was bigger, 
though, because the com-
pany sold a bigger quantity 
of produce.

Zarneni Hrani was the only 
company in the sector to re-
port an increase in sales by 
6% to BGN 187.7 million. 
The income from biodiesel 
and sunflower oil was the 
main reason for the compa-
ny’s improved sales perfor-
mance in 2009. Data of the 
Sofia Commodity Exchange 
show that sunflower oil prices 
last year rose 25.3%, year 
on year.

Profit
The total consolidated prof-
it of the three agricultural 
companies in 2009 surged 
16.7% to BGN 16.3 million. 

giz, recently asked for 
another EUR 70 million 
to the EUR 111 million 
price with which it won 
the project. The company 
requested a revision on 38 
points, including gas pipes 
that have not been relocat-
ed, delayed expropriation 
of land and construction 
permit, etc. Mapa Cen-
giz is already about a year 
behind schedule. A total of 
19.2 km of Lyulin motor-
way have to be completed 
by this year’s end, Plevne-
liev said. Another 32 km 
of Maritsa motorway will 
also be ready by then. The 
term for construction of 
Lyulin will be extended 
by not more than a cou-
ple of months, Plevne-
liev said. The outstanding 
debts of the regional min-
istry and the Road Infra-
structure Agency to con-
struction companies will 
be paid by the end of May. 
Out of BGN 220 million 
total debts some BGN 140 
or 150 million remain to 
be transferred, he said. 

BBS
Investors upbeat 
about Sofix next 
month 
The hard times and fluc-
tuations of the blue-chip 
index Sofix are in the past, 
Pari daily’s regular Bull-
ish Bearish Sentiment 
(BBS) indicator shows. 
It reflects investors’ pro-
jections about the bench-
mark’s movement in the 
next thirty days. Exactly 
half of the brokers in the 
inquiry expect a rapid rise 
in the main index of the 
Bulgaria Stock Exchange. 
The reason for that is 
that the macroeconomic 
indicators will improve, 
which will lead to more 
confidence on the capi-
tal market. The number 
of optimists is two and a 
half times bigger than a 
week ago. The number of 
brokers expecting a nega-
tive trend dropped to 8%. 
A touch below half of the 
investors do not foresee a 
considerable change in the 
benchmark movement. 

BSE
All market  
indexes increase  
on Friday 
The last session of the 
week pushed all indexes 
of the Bulgarian Stock 
Exchange (BSE) up. 
BG40 of the most traded 
stocks advanced 0.44% 
to 118.05 points. The 
blue-chip Sofix followed 
with a 0.21-percent rise to 
425.84 points. BGTR30 
of the best performers in 
total return added 0.16% 
to its value and closed at 
328.25%. BGREIT fin-
ished at 44.09 points, 
up 0.02%. Euro Ins was 
the best trading stock as 
53,951 shares changed 
hands. Their price rose 
2.67% to BGN 1.5 apiece. 
Bonds of six companies 
traded actively on Friday. 

Feature story

The biggest profit growth 
was reported by BG Agro: 
54.9% to BGN 5.78 mil-
lion. Strong exports last year 
helped increase our profit, 
Nenkov said. Zarneni Hrani’s 
profit rose 4.1% and reached 
BGN 8.2 million. Only Agria 
booked a year-on-year drop 
by 1.8% to BGN 2.3 million. 
Low prices were the main 
reason for the fall in profit, 
Raykov pointed out.

Company managers, how-
ever, are upbeat about their 
business in 2010. The slight 
drop in prices will be com-
pensated by the good harvest 
we expect this year, Nenkov 
said. According to Raykov, 
as the economic situation 
improves, grain price fluc-
tuations will disappear, which 
will boost the income of com-
panies in the sector.

1.6
▶ percent year-on-year 
decrease in sales was 
reported by Zarneni hrani, 
agria Group holding and BG 
agro in 2009

has increased the number of 
inquiries for outsourcing ser-
vices. On the other, however, 
the crisis has left companies 
short of money to pay for 
that, Das explained.

Bulgaria
In a bid to cut their expenses, 
Bulgarian companies, too, 
have started to examine the 
options for hiring outsourc-
ing firms. In the middle of 
February telecommunica-
tions operator Vivacom said 
it plans to outsource its in-
frastructure network main-
tenance to Alcatel-Lucent, 
which will allow it to cut 
some 3,000 staff. That trend 
will be followed by other 
telecommunications compa-
nies as well, the executive di-

rector of Call Point New Eu-
rope, Filip Ugrinov, pointed 
out. Other potential users of 
outsourcing services in Bul-
garia are banks and insurance 
companies, he added.

As for now, Bulgarian com-
panies prefer keeping client 
servicing within their own 
structures, 60K managing 
director Ivan Ivanov com-
mented. However, marketing 
campaigns and telemarketing 
are more and more often out-
sourced, he added.

Market
Bulgaria is first in Central and 
Eastern Europe and 13th in 
the world in the outsourcing 
ranking of marketing firm 
ATKearney. Well educated 
people, good infrastructure, 

stable fiscal policy, pending 
membership of the eurozone 
are just some of the advan-
tages Bulgaria offers. The 
disadvantage is that not all 
people can work for outsourc-
ing companies.

Most job ads at present 
are for call&support centres, 
JobTiger manager Svetlozar 
Petrov said. Some 5,000 peo-
ple are currently employed in 
outsourcing but the business 
can provide jobs to 30,00 or 
40,000 Bulgarians, Ugrinov 
believes. According to him, 
by the end of the year the 
number of people employed 
in the sector will increase 
50% to 7,500.

Outsourcing jobs are usu-
ally taken by students, which 
explains why the average age 
in the sector is 25 years. Good 
wages are one of the key 
motivation factors, Georgiev 
said. In most cases employees 
receive additional bonuses 
like free language courses, 
meal vouchers, covered trans-
port costs etc. Staff turnover, 
however, is also high. Hiring 
young people is good for the 
economy as the students that 
come out of university remain 
in Bulgaria, rather than emi-
grate to make career abroad, 
Ivanov is adamant.

Properties
Some 90% of the big deals 
on the market of office space 
in the past few years have 
been connected firms deliv-
ering outsourcing or offshor-
ing services, the manager of 
offices and business parks at 
Colliers International, Anton 
Slavchev, told the Pari daily. 
It is this type of business 
that has driven the market of 
office space in the past two 
years, he added.
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Спад в цената на зърното свива 
приходите на агрокомпаниите
Спадът в цената на зър-
нените култури води до 
понижаване на приходите 
на агрокомпаниите, чиито 
акции се търгуват на фон-
довата борса. Това показват 
консолидираните резултати 
на „Зърнени храни Бъл-
гария” АД, „Агрия Груп 
холдинг” АД и „БГ Агро” 
АД. Общите приходи от 
продажби на трите компа-
нии са намалели с 1.6% на 
годишна база до 330.5 млн. 
лв. за 2009 г.

Обеми
Най-голям спад в прихо-
дите от продажби има при 
„Агрия”. Показателят се 
свива с 14.3% до 64.9 млн. 
лв. Основната причина за 
по-малкото приходи в па-
рично изражение е спадът в 
цената на зърното, което по-
нижи стойността си с близо 
50%, каза за в.  „Пари” 
Емил Райков, изпълнителен 
директор на „Агрия Груп 
холдинг” АД. По думите 
му компанията е успяла 
да компенсира част от не-
благоприятните ефекти с 
по-големия обем продадена 
продукция.

Подобна е ситуацията и 
при най-младата публична 
компания в сектора „БГ Аг-
ро”. Продажбите на друже-
ството през 2009 г. се свиват 
до 77.9 млн. лв., което е 
спад от 6.1% на годишна 
база. Цените на продук-
цията, с която търгуваме, 
се понижиха с над 50% и 
това доведе до по-ниските 
обороти като абсолютна 
стойност, обясни резулта-
тите Ненко Ненков, пред-
седател на СД на „БГ Агро” 
АД. Според него оборотът 
реално е по-висок, тъй като 
е продадено по-голямо ко-
личество продукция.

Неблагоприятният ефект 
върху компаниите се по-
твърждава и от цената на 
пшеницата на борсата в Чи-
каго. През 2009 г. зърнената 
култура е поевтиняла с 19% 
до 203.93 USD за тон.

Ръст в продажбите на го-
дишна база отчита един-
ствено „Зърнени храни”. 
Показателят при компания-
та се увеличава с 6% до 
187.7 млн. лв. Приходите от 

инвеститОр

„БГ Агро” отчита най-голям ръст в печалбата 
си за 2009 г., която достига 5.78 млн. лв.

Инвеститорите 
са настроени за 
растеж на борсата
Трудните времена 
и лъкатушенето на 
Sofix може би са вече в 
историята. Това показват 
резултатите от редовна-
та анкета на в. „Пари” 
за движението на бъл-
гарския бенчмарк през 
следващите 30 дни. Точно 
половината от участвали-
те в допитването брокери 
прогнозират бърз растеж 
на борсата в следващите 
четири седмици. Повод 
за оптимизма е очаква-
нето за стабилизиране на 
макропоказателите, което 
да донесе повече увере-
ност за влагане в капи-
таловия пазар. Спрямо 
предишното издание на 
BBS индикатора повише-
нието при оптимистите е 
2.5 пъти. 

Съвсем нормално има 
значителен отлив от 
брокерите, които чакат 
борсов спад. Те дости-
гат 8%, което е силно 
отстъпление от завою-
ваните преди седмица 
позиции. Тоталната липса 
на интерес към вложения 
на борсата е причината 
тази част от професио-
налните инвеститори да 
са негативно настроени. 
Малко под половината 

Повод за 
оптимизъм 

е очакваното 
стабилизиране на 
макропоказатели-
те, което да донесе 
повече увереност 
за влагане в капи-
таловия пазар
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Мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867
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станислава Атанасова
satanasova@pari.bg
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Сесия
Слаба търговия  
с акциите  
в петък
Инвеститорите не 
проявиха интерес към 
книжата на агроком-
паниите на сесията в 
петък и сделки бяха 
сключени единствено 
по позицията на „Зър-

нени храни България” 
АД. Книжата на дру-
жеството се понижиха 
с 0.65%. Прехвърле-
ните 968 лота смениха 
собственика си в 3 
сделки. „Зърнени 
храни” е най-голямата 
компания по пазарна 
капитализация в секто-
ра. Оценката й е 103.5 

млн. лв. Последната 
сделка с книжа на „БГ 
Агро” АД е от 1 март, 
когато 90 хил. лота 
смениха собственика 
си на цена 1.683 лв. за 
акция. На 26 февруари 
20 дяла на „Агрия Груп 
холдинг” АД смениха 
собственика си на цена 
4.34 лв. за акция.

производството на биоди-
зел и олио са сред основни-
те причини за увеличението 
в постъпленията от продаж-
би при компанията. Според 
данните на Софийската сто-
кова борса през миналата 
година цената на олиото 
се е повишила с 25.3% на 
годишна база. Слънчогле-
довото масло е достигнато 
965 USD за тон на борсата 
в Ротердам, като цената там 
е световният бенчмарк за 
движението на олиото.

Печалба
Общата печалба на трите 
публични агрокомпании 
през 2009 г. се повишава с 

16.7% на годишна база и на 
консолидирана основа дос-
тига 16.3 млн. лв. Най-го-
лям ръст на положителния 
финансов резултат отчита 
„БГ Агро”. Печалбата на 
дебютанта на БФБ дости-
га 5.78 млн. лв., което е 
ръст от 54.9%. Големият 
износ през миналата го-
дина помогна за ръста на 
печалбата ни, каза Ненко 
Ненков. Положителният ре-
зултат на „Зърнени храни” 
се повишава с 4.1% и през 
миналата година достига 
8.2 млн. лв. Единствено 
„Агрия” отчита спад на пе-
чалбата, която се понижава 
с 1.8% на годишна база до 

 Участници
 Александър Апостолов, 

„Райфайзенбанк България” 

 Минчо Минчев, 
„Инвестбанк”

 Октай Хасанов,  
„Ай Ен Джи Банк”

 Благовест Крачев, „Карол”

 Преслав Китипов, „Юро-
банк И Еф Джи България”

 Гено тонев, „ЮгМаркет 
Фонд Мениджмънт”

 Петко вълков, „Бенчмарк 
Асет Мениджмънт”

 владимир Дойчинов, ЦКБ

 владимир Малчев, „Бул-
Тренд Брокеридж”

 стоименка тонова, 
„Банка Пиреос”

 стефан Ангелов,  
„Варчев Финанс”

 Андрей Георгиев, „Болкан 
Кепитъл Мениджмънт”

брокери остават на мне-
ние, че Sofix ще има още 
4 седмици колебания в 
цената си. 

Техният аргумент е, 
че няма никаква видима 
причина за промяна в на-
строението на инвестито-
рите. Без такава промяна 
пък едва ли водещият 
индекс ще взема трайно 
една от двете посоки. 

8%

Бикове...

Мечки...

50%

Написаното не е препоръка за 
сделки с ценни книжа.

 Sofix ще се повиши    Sofix 
ще се понижи    Sofix без про-
мяна

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg

Sofix
Пунктoве

BBS
%

Източник: БФБ

Източник: в. Пари
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Спад в цената на зърното свива 
приходите на агрокомпаниите

2.3 млн. лв. Ниските цени 
са основната причина и за 
по-ниската печалба, твърди 
Емил Райков.

Мениджърите на друже-
ствата са оптимисти за биз-
неса си през 2010 г. Лекият 
спад в цените ще се ком-
пенсира от добрата реколта, 
която очакваме да получим 
през тази година, каза Нен-
ко Ненков. Според Емил 
Райков с подобряването на 
икономическата обстановка 
ще изчезнат и сътресения-
та в цената на зърното. То-
ва пък ще донесе повече 
приходи за дружествата от 
сектора.

Атанас Христов

„БГ Агро” отчита най-голям ръст в печалбата 
си за 2009 г., която достига 5.78 млн. лв.

Развит пазар се прави с 
инвеститори, а не само 
с добро ръководство 

Индексът Sofix 
също може 

да е инструмент за 
търговия

тодор Брешков, 
председател на съвета на дирек-
торите на „Фонд за недвижими 
имоти България”

1 Най-важното нещо, 
което трябва да се на-
прави, за да се разви-

ва положително българ-
ският капиталов пазар, е 
да се промени икономи-
ческата обстановка не са-
мо в България, а и в целия 
свят. Все още обаче ня-
ма ясни сигнали, че кри-
зата е към края си. В Бъл-
гария през цялата 2010 г. 
се очаква да има стагна-
ция и евентуално чак към 
края на годината може да 
има положителни сигна-
ли. Преди това, каквото и 
да се прави, аз лично не 
очаквам по-голяма актив-
ност на нашия пазар нито 
от страна на инвеститори, 
нито от страна на емитен-
ти. Външните инвестиции 
също зависят от икономи-
ческата ситуация, защото 
България, от една страна, 
е достатъчно малка, а от 
друга - достатъчно отво-
рена икономика. Няма как 
да идват външни инвести-
тори на БФБ, когато кри-
зата е на територията на 
целия Европейски съюз. 
На местно ниво нещата, 
разбира се, много зависят 
и от правителството - като 
взети антикризисни мер-
ки, усвояване на еврофон-
довете и др.

2Листването на дър-
жавни енергий-
ни предприятия би 

повишило ликвидност-
та на Българската фон-
дова борса, но това са са-
мо малки стъпки към ре-
шаването на проблема с 
липсата на търговия, ко-

с добро ръководство. Аз 
съм убеден, че не трябва 
да се разрешава на Сре-
бърния фонд да инвес-
тира на нашата фондо-
ва борса. За съжаление в 
нашата държава е дока-
зано, че мениджърите, на 
които е поверено упра-
влението парите на хора-
та, не се справят успеш-
но със задачата си. Не е 
проблемът в инвестира-
нето в активи на наша-
та борса, а кой и по ка-
къв начин взима решени-
ята. Неслучайно Българ-
ската народна банка ня-
ма собствена политика и 
е вързана с валутен борд. 
По отношение на част-
ните пенсионни фондове 
на този етап според мен 
те имат доста широки 
възможности за инвести-
ране в акции на нашия 
капиталов пазар.

3По време на кри-
за това, което може 
да направят държа-

вата, БФБ, Централният 
депозитар, местните ин-
веститори, е да листнат 
държавни дружества на 
борсата, да създадат нови 
инструменти, да има въз-
можност да се търгуват 
индекси и др. Подобрява-
нето на инфраструктура-
та на пазара рано или къс-
но ще даде положителен 
ефект. Освен това защо да 
не се търгува и водещият 
индекс Sofix - това би бил 
един допълнителен ин-
струмент заедно с акции-
те, облигациите, компен-
саторните инструменти.  

ито не биха променили 
макрокартината на паза-
ра. При всички случаи е 
желателно да се листнат 
още предприятия на бор-
сата. Най-добре е това да 
са именно монополисти 
в даден сектор. Това чис-
то статистически ще по-
виши ликвидността и ще 
направи пазара малко по-
привлекателен. Пробле-
мите на фондовата бор-
са трудно биха се реши-
ли например чрез при-
ватизацията й. Борсата 
като дружество осигуря-
ва инфраструктурата на 
пазара. Кой е собстве-
никът на БФБ, е от зна-
чение за по-ефективно-
то управление на самото 
дружество, но това не ре-
шава проблемите с лик-
видността и атрактив-
ността. Искрено се надя-
вам новото ръководство 
на Българската фондо-
ва борса да работи в пра-
вилната посока. Това, ко-
ето виждаме в момента 
като идеи и първи стъп-
ки, според мен би тряб-
вало да даде резултати. 
Но трябва да сме наясно, 
че развит пазар се прави 
с инвеститори, а не само 

330.5
▶ млн. лв. са общите 
продажби на трите 
компании за 2009 г. 
като се понижават 
с 1.6%

 16.3
▶ млн. лв. е 
общата печалба 
на дружествата за 
миналата година, 
което е ръст от 16.7%

Не сме засегнати от 
икономическата криза
Цените на продукцията, 
с която търгуваме, се 
понижиха с над 50% и 
това доведе до по-ниските 
обороти като абсолютна 
стойност. Ние реално има-
ме по-висок оборот, тъй 
като продадохме по-голя-
мо количество продукция. 
По-високите обеми идват 
от големия износ през 
миналата година. Това 
помогна и за големия ръст 
на печалбата. 

Тежестта при 
формирането й е раз-
пределена между земеде-
лието и търговията, като 
приносът им се запазва 
както през 2008 г. В нея не 
са включени субсидиите, 
защото голяма част от тях 
бяха изплатени през януа-
ри и февруари. Надявам 
се 2010 да не е по-лоша 
от 2009 г. В момента 
има известна стагнация 
на пазара, но той ще се 

По-високите 
обеми идват 

от големия износ 
през миналата 
година

ненко ненков, 
председател на СД на „БГ Агро” 
АД

Коментари

Ниските котировки 
натиснаха печалбата
Основната причина 
за по-малкото приходи 
в парично изражение е 
спадът в цената на зърното, 
което понижи стойността 
си с близо 50%. Опитахме 
се да компенсираме тези 
неблагоприятни фактори 
с по-големите обеми за 
износ и мисля, че на 90% 
успяхме. Ниските цени 
доведоха и до спад в печал-
бата на компанията. Като 
цяло обаче 2009 г. беше 
добра на фона на икономи-
ческата ситуация. Браншът 
на бързооборотни стоки и 
износителите понесоха по-
леко кризата.

Надяваме се през тази 
година да се стабилизират 
цените на продукцията, с 
която търгуваме. По-голяма 
яснота ще има през май, 
когато ще е ясно каква ще 
е новата реколта и колко 
количество старо зърно ще 

Надяваме 
се през 

тази година да се 
стабилизират це-
ните на продук-
цията, с която 
търгуваме

емил райков, 
изпълнителен директор на 
„Агрия Груп холдинг” АД

е останало. С подобрява-
нето на икономическата 
обстановка мисля, че тези 
сътресения в цената на зър-
ното няма да ги има. Сега 
има по-добри възможности 
за планиране на бизнеса от 
клиентите ни.

стабилизира. Лекият спад 
в цените ще се компенсира 
от добрата реколта, която 
очакваме да получим през 
тази година. Зимата беше 
подходяща и това вероят-
но ще повиши добивите. 
Като цяло сме оптимисти. 
Икономическата криза не 
ни се отразява.

103.5
 
▶ млн. лв. е 
капитализацията 
на „Зърнени храни 
България” АД, което 
прави компанията 
лидер в сектора по 
показателя

 67.9
 
▶ млн. лв. е пазарната 
оценка на най-
младата публична 
компания в сектора 
„БГ Агро” АД, 
постигната след 
последната сделка

 29.5
 
▶млн. лв. струва „Агрия 
Груп холдинг” АД според 
инвеститорите, които 
за последно сключиха 
сделка с акциите  
на дружеството  
на 26 февруари
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Високорисковите валути се 
повишиха след данните от САЩ

Валута на деня

90.05
йени за един долар дос-

тигна курсът между двете 
валути, след като амери-
канските пари поскъпнаха 
с 1.16%

▶

Промяна
CHF

   0.00%
Франкът запази старите позиции

GBP

+0.28%
Лирата обърна посоката

RUB

+0.44%
Рублата с нов ръст за тази седмица

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,30016 0,00910
БрАзилски реАл BRL 10 8,07694 0,07272
кАнАдски долАр CAD 1 1,39592 0,00595
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,33668 0,00000
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,10944 0,01323
ЧеШкА кронА CZK 100 7,58927 0,01382
дАтскА кронА DKK 10 2,62806 0,00007
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,16712 0,00598
Хонконгски долАр HKD 10 1,85496 0,01166
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69202 0,00000
унгАрски форинт HUF 1000 7,33125 -0,02094
индонезийскА рупия IDR 10000 1,55936 0,01536
индийскА рупия INR 100 3,15833 0,03500
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,61000 -0,00826
южнокорейски вон KRW 1000 1,26295 0,01337
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,75896 0,00077
мексикАнско песо MXN 10 1,13611 0,00945
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,28065 0,03577
норвежкА кронА NOK 10 2,42990 0,00045
новозелАндски долАр NZD 10 9,92404 0,05906
филипинско песо PHP 100 3,12728 0,02289
полскА злотА PLN 10 5,04665 0,03299
новА румънскА лея RON 10 4,78081 -0,00292
рускА руБлА RUB 100 4,82659 0,02111
ШведскА кронА SEK 10 2,01263 0,00521
сингАпурски долАр SGD 1 1,02917 0,00566
тАйлАндски БАт THB 100 4,41387 0,02919
новА турскА лирА TRY 10 9,31303 0,05247
ЩАтски долАр USD 1 1,44002 0,00906
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 1,93123 0,01234
злАто (1 трой унция) XAU 1 1633,10000 7,77000

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
датска крона DKK 10 2,6280
естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
литовски литаc LTL 1000 1,2179
латвийски лат LVL 10 5,6645
мексиканско песо MXN 1 2,7605
малайзийски рингит MYR 10 1,0905
норвежка крона NOK 10 4,1135
новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
полска злота PLN 100 3,0035
нова румънска лея RON 10 4,8614
руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
тайландски бат THB 100 4,1997
нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07365 1,02809 0,62123 0,05837 0,20213 0,09614 1,66681 0,03485 0,01238 0,18689 7,63294 0,38816 0,15480 7,16299 1,10757 1,50430

CAD 0,93140 * 0,95756 0,57861 0,05437 0,18827 0,08955 1,55247 0,03246 0,01153 0,17407 7,10932 0,36153 0,14418 6,67161 1,03159 1,40110

CHF 0,97268 1,04432 * 0,60425 0,05678 0,19661 0,09352 1,62127 0,03390 0,01204 0,18179 7,42439 0,37755 0,15057 6,96728 1,07731 1,46320

BRL 1,60972 1,72828 1,65493 * 0,09396 0,32538 0,15476 2,68310 0,05611 0,01993 0,30084 12,28688 0,62482 0,24918 11,53039 1,78288 2,42150

CZK 17,13156 18,39334 17,61276 10,64258 * 3,46286 1,64706 28,55505 0,59710 0,21214 3,20176 130,76409 6,64972 2,65194 122,71312 18,97442 25,77099

DKK 4,94722 5,31160 5,08619 3,07335 0,28878 * 0,47564 8,24608 0,17243 0,06126 0,92460 37,76185 1,92029 0,76582 35,43690 5,47940 7,44211

EEK 10,40128 11,16736 10,69344 6,46155 0,60714 2,10245 * 17,33696 0,36253 0,12880 1,94392 79,39232 4,03732 1,61010 74,50424 11,52016 15,64664

GBP 0,59995 0,64414 0,61680 0,37270 0,03502 0,12127 0,05768 * 0,02091 0,00743 0,11213 4,57937 0,23287 0,09287 4,29742 0,66449 0,90250

RUB 286,91097 308,04267 294,96997 178,23673 16,74751 57,99434 27,58420 478,22614 * 3,55284 53,62147 2189,97348 111,36623 44,41343 2055,13971 317,77437 431,60002

JPY 80,75528 86,70311 83,02360 50,16733 4,71383 16,32335 7,76398 134,60373 2,81465 * 15,09255 616,40000 31,34565 12,50081 578,44907 89,44224 121,48012

NOK 5,35067 5,74476 5,50097 3,32398 0,31233 1,08155 0,51442 8,91856 0,18649 0,06626 * 40,84135 2,07690 0,82828 38,32680 5,92625 8,04901

NZD 0,13101 0,14066 0,13469 0,08139 0,00765 0,02648 0,01260 0,21837 0,00457 0,00162 0,02448 * 0,05085 0,02028 0,93843 0,14510 0,19708

PLN 2,57628 2,76603 2,64865 1,60046 0,15038 0,52075 0,24769 4,29418 0,08979 0,03190 0,48149 19,66461 * 0,39881 18,45389 2,85342 3,87550

SEK 6,46001 6,93580 6,64146 4,01313 0,37708 1,30578 0,62108 10,76760 0,22516 0,07999 1,20733 49,30881 2,50749 * 46,27294 7,15492 9,71778

TRY 0,13961 0,14989 0,14353 0,08673 0,00815 0,02822 0,01342 0,23270 0,00487 0,00173 0,02609 1,06561 0,05419 0,02161 * 0,15462 0,21001

USD 0,90288 0,96938 0,92824 0,56089 0,05270 0,18250 0,08680 1,50492 0,03147 0,01118 0,16874 6,89160 0,35046 0,13976 6,46729 * 1,35820

EUR 0,66476 0,71372 0,68343 0,41297 0,03880 0,13437 0,06391 1,10803 0,02317 0,00823 0,12424 5,07408 0,25803 0,10290 4,76168 0,73627 *

▶ Kурсове на чуждестранни валути

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

 Търсенето на по-доходоносни активи доведе до ново понижение на долара▶

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
31.03.2010.

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 8.03.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

 Беларуска 
USD 2946 BYR
EUR 3991,24 BYR
GBP 4423,35 BYR
RUB 1,01 BYR
 Естонска 
USD 11,51 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,7 EEK
GBP 17,31 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,52 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,48 LVL
GBP 0,79 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,53 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,36 LTL
GBP 3,81 LTL
 Молдовска 
USD 12,75 MDL
EUR 17,27 MDL
GBP 19,14 MDL
RUB 0,43 MDL
 Руска 
USD 29,85 RUB
EUR 40,45 RUB
CHF 27,64 RUB
GBP 44,82 RUB
UAH 3,72 RUB
BYR 1,01 RUB

 Украинска 
USD 8 UAH
EUR 10,87 UAH
CHF 7,43 UAH
GBP 12,05 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,71 GEL
EUR 2,33 GEL
CHF 1,59 GEL
GBP 2,58 GEL
 Полска 
USD 2,86 PLN
EUR 3,88 PLN
CHF 2,66 PLN
GBP 4,3 PLN
CZK 0,15 PLN

 Казахстан 
USD 147,29 KZT
EUR 199,55 KZT
JPY 1,64 KZT
GBP 221,14 KZT
RUB 4,94 KZT
 Унгарска 
USD 196,33 HUF
EUR 266,79 HUF
CHF 182,36 HUF
GBP 295,24 HUF
CZK 10,33 HUF
 Чешка 
USD 18,98 CZK
EUR 25,78 CZK
CHF 17,61 CZK
GBP 28,56 CZK

HUF 9,67 CZK
 Азербайджан 
USD 0,81 AZN
EUR 1,09 AZN
GBP 1,21 AZN
 Македонска 
USD 45,19 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,35 HRK
EUR 7,27 HRK
CHF 4,97 HRK
GBP 8,04 HRK
PLN 1,87 HRK
JPY 5,96 HRK
TRY 3,48 HRK

 Албанска 
USD 102,73 ALL
EUR 139,17 ALL
GBP 154,24 ALL
 Румънска 
USD 3,02 RON
EUR 4,09 RON
CHF 2,8 RON
GBP 4,53 RON
JPY 3,35 RON
 Турска 
USD 1,54 TRY
EUR 2,09 TRY
CHF 1,43 TRY
GBP 2,32 TRY
JPY 1,71 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 8.03.2010

Еврото поскъпна 
минимално по време на 
европейската търговска 
сесия в петък в очакване 
на публикуваните по-
късно данни за трудовия 
пазар на САЩ. Подкре-
па на единната валута 
оказаха и оповестените 
данни за фабричните по-
ръчки в Германия. През 
февруари те нарастват с 
4.3% спрямо прогнозите 
за ръст от 1.3%. Съще-
временно на годишна 
база покачването дости-
га до 19.6%.

Публикуваните данни 
от САЩ отчетоха, че 
през изминалия месец 
икономиката на стра-
ната е закрила 36 хил. 
работни места спрямо 
20 хил. през януари. В 
същото време прогно-
зите бяха за закриване-
то на 75 хил. работни 
места. 

Равнището на без-
работица остана без 
промяна на ниво от 
9.7%. Тези по-добри от 
прогнозираното данни 
доведоха увеличение 
на апетита за риск на 
пазарните участници. 
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Мирослав  Георгиев, 
„Логос-тМ” аД

Риск апети-
тът на пазар-

ните участници се 
увеличи

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,35 1,35 1,36 1,35
БритАнскА лирА GBP 0,9 0,9 0,9 0,9
японскА йенА JPY 122,01 122,04 122,33 120,89
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,46 1,46 1,46 1,46
норвежкА кронА NOK 8,03 8,03 8,06 8,03
ШведскА кронА SEK 9,69 9,7 9,73 9,69
кАнАдски долАр CAD 1,39 1,39 1,41 1,39
АвстрАлийски долАр AUD 1,5 1,5 1,51 1,5
унгАрски форинт HUF 266,18 266,46 267,16 265,96
ЧеШкА кронА CZK 25,67 25,7 25,85 25,67
рускА руБлА RUB 40,44 40,46 40,58 40,4
полскА злотА PLN 3,87 3,88 3,9 3,87

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 5.03.2010 г.

В резултат йената 
поевтиня рязко, докато 
високодоходните ав-
стралийски и новозе-
ландски долар отчето-
ха повишение. 

Еврото поевтиня до 
1.3530 долара, докато 
британският паунд 
се понижи до 1.4993 
долара. Въпреки това 

след тази първоначал-
на реакция търсенето 
на по-доходоносни 
активи доведе до ново 
понижение на зелените 
пари. Така при отваря-
нето на американските 
фондови пазари в пе-
тък еврото се котираше 
за 1.3580 долара, а 
британският паунд за 
1.5050 долара. 

EUR/USD
долара за евро
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Финален спринт донесе 
повишение за индексите

Борсов коментар

Последната сесия за 
седмицата донесе пови-
шение за индексите на 
борсата, но това не стана 
лесно. Беше необходим 
силен финален спринт, 
за да може измерителите 
да се оцветят в зелено. 
С най-голяма крачка се 
придвижи BG40, който 
напредна с 0.44% до 
118.05 пункта. Втори 
застана бенчмаркът 
Sofix, който завоюва 
нови 0.21% към актива 
си до 425.84 пункта. 
Равнопретегленият 
BGTR30 вече е на нивото 
от 328.25 пункта, което 
е увеличение от 0.16%. 
Най-малко беше пови-
шението, което постигна 
измерителят на фондове-
те за имоти BGREIT. Той 
достигна 44.09 пункта, 
или с 0.02% повече от 
цената си на затваряне в 
четвъртък.

При поредната сесия 
със слаба търговия ин-
веститорите се насочиха 
към акциите на „Евро 
инс” АД. Общо 53 951 
акции от застраховател-
ната компания смениха 

собствеността си, като 
цената на акциите се 
увеличи с 2.67% до 1.5 
лв. за брой. На почит се 
радваха и книжата на 
Корпорация за техноло-
гии и иновации „Съеди-
нение” АД. Инвестито-
рите прехвърлиха  
32 850 акции по позици-
ята на дружеството, кое-
то е в процес на прео-

Инвести-
торите 

прехвърлиха 
най-много от 
книжата на 
„Евро инс” АД

Написаното не е препоръка за 
покупка или продажба на акции.

бразуване чрез отделяне 
на дъщерна компания, 
която ще вземе голяма 
част от активите. Акци-
ите на КТИ поскъпнаха 
с 6.18% до 0.189 лв. за 
брой. 

Борсовите играчи бяха 
много активни в сег-
мента на облигациите, 
където се изтъргуваха 

дългови книжа от 6 дру-
жества. Облигациите на 
„АутоБохемия” АД бяха 
най-търсени. Инвестито-
рите изкупиха 174 броя 
от тях. „Ти Би Ай Ли-
зинг” ЕАД и „Хелт енд 
уелнес” АДСИЦ също се 
радваха на внимание.

Нагоре Надолу Обем
ЗД „евро инс”: 53 951 

 +2.67% 
Кти „съединение”: 32 850  

 +6.18%  
„еМКА” АД: 25 001    

  -2.74%  

„Българска роза-Пловдив” : 364    

-10.00%
 

„Костенец-ХХи” АД: 5    

-6.13% 
„елпром-ЗеМ” АД: 30   

-5.29% 

„транскарт” АД: 70 

+684.31%  

„св. св. Константин и елена”: 12  

+10.00% 
„Кремиковци” АД: 400  

+9.55%  

▶ Търговия на БФБ

6A6		 1.00	BGN		 Адванс	Терафонд	АДСИЦ	 4396	 1,2	 1,2	 1,18	 1,18	 1,2	 0,00%	 13,333	 3,157	 0,624

5AX		 1.00	BGN		 Актив	Пропъртис	АДСИЦ	 20	 0,49	 0,5	 0,5	 0,5	 0,5	 2,04%	 19,231	 1,738	 0,341

6AB		 1.00	BGN		 Албена	АД	 2387	 43	 43	 42	 42	 42,49	 -1,19%	 5,864	 1,927	 0,554

5ALB	 1.00	BGN		 Албена	Инвест	Холдинг	АД	 25	 5,8	 5,8	 5,8	 5,8	 5,8	 0,00%	 14,454	 3,785	 0,371

9EGB	 666.60	BGN		 АутоБохемия	АД	 174	 100	 98	 97	 97,23	 97,5	 -2,50%	 	 	

5BN		 1.00	BGN		 БАКБ	АД	 678	 16	 16,2	 16	 16,02	 16,2	 1,25%	 9,732	 1,915	 0,978

4BN	 1.00	BGN		 Балкан	АД	 1551	 10,98	 11,25	 11,25	 11,25	 11,25	 2,51%	 12,391	 0,580	 0,670

5BP		 1.00	BGN		 Билборд	АД	 198	 1,05	 1,05	 1,05	 1,05	 1,05	 0,00%	 43,033	 0,546	 0,478

57B		 1.00	BGN		 Булгартабак-холдинг	АД	 140	 18	 18	 18	 18	 18	 0,00%	 36,420	 0,486	 0,393

4BO	 1.00	BGN		 Българска	роза-Пловдив	АД	 364	 0,3	 0,27	 0,27	 0,27	 0,27	 -10,00%	 	 	

4BJ	 	 1.00	BGN		 Българска	роза-Севтополис	АД	 1000	 1,46	 1,46	 1,46	 1,46	 1,46	 -0,14%	 30,009	 1,314	 0,932

5BA		 1.00	BGN		 Българска	Холдингова	Компания	АД	 85	 1,81	 1,9	 1,8	 1,81	 1,9	 4,92%	 	 0,807	 0,356

5DOV	 1.00	BGN		 Доверие	ОХ	АД	 201	 3,16	 3,16	 3,16	 3,16	 3,16	 -0,03%	 	 0,231	 0,219

9K2A	 375.00	EUR		 Евролийз	Ауто	АД	 8	 99	 99	 99	 99	 99	 0,00%	 	 	

4EH		 1.00	BGN		 Еврохолд	България	АД	 7770	 1,29	 1,34	 1,31	 1,33	 1,33	 3,02%	 	 	 0,470

55E	 	 1.00	BGN		 Елпром-ЗЕМ	АД	 30	 8,5	 8,05	 8,05	 8,05	 8,05	 -5,29%	 	 	

52E	 	 1.00	BGN		 Елхим	Искра	АД	 10000	 2,15	 2,12	 2,12	 2,12	 2,12	 -1,35%	 17,979	 1,189	 1,132

57E	 	 1.00	BGN		 ЕМКА	АД	 25001	 3,29	 3,2	 3	 3	 3,2	 -2,73%	 30,247	 1,025	 1,839

E4A		 1.00	BGN		 Енемона	АД	 2615	 9,28	 9,2	 9,05	 9,15	 9,05	 -2,48%	 6,742	 0,562	 1,124

ZNOA	 1.00	BGN		 Енемона	АД	 200	 0,85	 0,85	 0,85	 0,85	 0,85	 -0,58%	 	 	

5EO		 1.00	BGN		 Етропал	АД	 100	 2,17	 2,34	 2,34	 2,34	 2,34	 7,51%	 23,444	 0,775	 1,887

BLKB	 1.00	BGN		 ЖКЗ,	издадени	по	ЗОСОИ	 107824	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,00%	 	 	

3Z9	 	 1.00	BGN		 Захарни	заводи	АД	 100	 2,1	 2,29	 2,29	 2,29	 2,29	 9,14%	 13,196	 0,227	 1,074

5IC	 	 1.00	BGN		 ЗД	Евро	инс	АД	 53951	 1,46	 1,53	 1,47	 1,48	 1,5	 2,67%	 2,793	 	 0,735

T43	 	 1.00	BGN		 Зърнени	Храни	България	АД	 968	 0,61	 0,61	 0,61	 0,61	 0,61	 -0,65%	 13,453	 0,610	 0,523

4I8	 	 1.00	BGN		 ИК	Холдинг	АД	 100	 2,6	 2,5	 2,5	 2,5	 2,5	 -3,73%	 	 0,211	 0,567

4IN	 	 1.00	BGN		 Инвестор.БГ	АД	 358	 9,5	 9,8	 9,5	 9,62	 9,58	 0,85%	 	 	 3,086

6K1	 	 1.00	BGN		 Каолин	АД	 250	 5,7	 5,68	 5,58	 5,65	 5,65	 -0,84%	 29,172	 1,086	 1,248

4KU	 1.00	BGN		 Каучук	АД	 5	 24	 24	 24	 24	 24	 0,00%	 57,424	 0,969	 0,981

BLKD	 1.00	BGN		 КЗ,	издадени	по	ЗОСОИ	 406433	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,59%	 	 	

4KT		 1.00	BGN		 Костенец-ХХИ	АД	 5	 7,99	 7,5	 7,5	 7,5	 7,5	 -6,13%	 18,852	 0,118	 0,117

4KW	 1.00	BGN		 Кремиковци	АД	 400	 0,18	 0,2	 0,2	 0,2	 0,2	 9,55%	 	 0,003	 0,004

6C9		 10.00	BGN		 КТБ	АД	 224	 62	 62	 61	 61,54	 62	 0,00%	 7,094	 2,109	 1,446

5T3		 1.00	BGN		 КТИ	Съединение	АД	 32850	 0,18	 0,19	 0,18	 0,18	 0,19	 6,18%	 0,032	 0,022	 0,033

5MB	 1.00	BGN		 Монбат	АД	 15354	 6,45	 6,55	 6,5	 6,52	 6,53	 1,24%	 16,250	 2,249	 2,141

5MY	 1.00	BGN		 Мостстрой	АД	 15	 3,32	 3,2	 3,2	 3,2	 3,2	 -3,47%	 	 	 2,693

3NB		 1.00	BGN		 Неохим	АД-Димитровград	 65	 27,5	 27,5	 27,5	 27,5	 27,5	 0,01%	 	 0,913	 0,706

5ORG	 1.00	BGN		 Оргахим	АД	 125	 78	 81,81	 81,5	 81,56	 81,81	 4,88%	 	 0,423	 0,691

5OTZ	 1.00	BGN		 ОЦК	АД	 103	 13,55	 13,6	 13,3	 13,31	 13,6	 0,36%	 	 0,997	 2,180

4PV		 1.00	BGN		 Пампорово	АД	 10	 8	 8,5	 8,5	 8,5	 8,5	 6,25%	 	 1,406	 0,474

5BR		 1.00	BGN		 Параходство	БРП	АД	 100	 1,7	 1,75	 1,75	 1,75	 1,75	 2,94%	 12,173	 1,226	 1,033

5PET	 1.00	BGN		 Петрол	АД	 10	 4,2	 4,4	 4,4	 4,4	 4,4	 4,76%	 	 0,303	 14,874

5F4		 1.00	BGN		 ПИБ	АД	 4029	 2,39	 2,39	 2,39	 2,39	 2,39	 0,00%	 8,704	 0,621	 0,659

BLKC	 1.00	BGN		 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	 33983	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,00%	 	 	

3NJ	 	 1.00	BGN		 Св.	Св.	Константин	и	Елена	 12	 9	 9,9	 9,9	 9,9	 9,9	 10,00%	 5,876	 0,691	 0,704

3NJB	 1	000.00	EUR		 Св.	Св.	Константин	и	Елена	 1	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	

6S7	 	 1.00	BGN		 Синергон	Холдинг	АД	 1111	 1,89	 1,85	 1,83	 1,84	 1,83	 -3,28%	 1,566	 0,244	 0,295

3JR	 	 1.00	BGN		 Софарма	АД	 900	 4,02	 4,04	 4,02	 4,03	 4,02	 0,10%	 11,556	 1,056	 2,127

6SO		 1.00	BGN		 София	Комерс-Заложни	къщи	АД	 763	 4,38	 4,3	 4,3	 4,3	 4,3	 -1,83%	 	 	

SPV		 1.00	BGN		 Спарки	АД	 200	 3,19	 3,19	 3,19	 3,19	 3,19	 0,00%	 	 2,293	 1,010

SL9		 1.00	BGN		 Спарки	Елтос	АД	 99	 1,97	 2,07	 1,98	 1,99	 2,07	 4,87%	 	 1,094	 0,363

A29A	 500.00	EUR		 Ти	Би	Ай	Лизинг	ЕАД	 55	 97,5	 96,5	 96	 96,18	 96,5	 -1,02%	 	 	

5T5		 1.00	BGN		 Транскарт	АД	 70	 0,1	 0,8	 0,8	 0,8	 0,8	 684,31%	 	 1,495	 7,226

T57	 	 1.00	BGN		 Трейс	груп	холд	АД	 43	 73,9	 74,5	 73,31	 73,96	 74,27	 0,50%	 42,998	 1,097	 3,204

59X		 1.00	BGN		 Унифарм	АД	 20	 40	 38,2	 38,2	 38,2	 38,2	 -4,50%	 	 	

6A9		 1.00	BGN		 Фаворит	Холд	АД	 80	 3	 3,2	 3,2	 3,2	 3,2	 6,67%	 62,854	 0,212	 0,219

4F5		 1.00	BGN		 Фазан	АД	 15	 2,51	 2,71	 2,71	 2,71	 2,71	 8,18%	 3,954	 0,159	 0,447

4F6		 1.00	BGN		 Фазерлес	АД	 2	 39,88	 38,5	 38,5	 38,5	 38,5	 -3,46%	 45,165	 1,252	 0,907

6F3		 1.00	BGN		 ФеърПлей	Пропъртис	АДСИЦ	 4000	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 1,27%	 2,094	 0,602	 0,300

9M7A	 250.00	EUR		 Финанс	Консултинг	ЕАД	 1	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	

5BU		 1.00	BGN		 ФНИ	България	АДСИЦ	 14775	 0,37	 0,37	 0,37	 0,37	 0,37	 -0,54%	 	 	

6F4		 1.00	BGN		 Форуком	Фонд	Имоти	АДСИЦ	 3000	 1	 1	 1	 1	 1	 0,00%	 	 	 1,165

4H8C	 1	000.00	EUR		 Хелт	енд	уелнес	АДСИЦ	 34	 100	 100	 100	 100	 100	 0,00%	 	 	

6C4		 1.00	BGN		 Химимпорт	АД	 500	 2,66	 2,67	 2,65	 2,66	 2,65	 -0,26%	 2,961	 0,422	 0,499

5V2		 1.00	BGN		 Холдинг	Варна	АД	 25	 8,87	 8,75	 8,75	 8,75	 8,75	 -1,32%	 4,868	 1,010	 0,271

6H2		 1.00	BGN		 Холдинг	Пътища	АД	 260	 2,46	 2,47	 2,43	 2,44	 2,43	 -1,02%	 	 0,368	 1,880

4CF		 1.00	BGN		 ЦКБ	АД	 12823	 1,29	 1,3	 1,28	 1,3	 1,3	 0,39%	 4,937	 0,558	 0,448

5L3	 	 4.00	BGN		 Черноморски	Холдинг	АД	 40	 0,2	 0,2	 0,2	 0,2	 0,2	 0,00%	 	 1,623	

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg
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В пловдивски съд 
тръгва делото за 
фалит на „Ален мак” 

Държателите на облигации 
от емисията на „Алу-пласт” 
ще се опитат да защитят 
инвестицията си, след като 
компанията спря да плаща 
задълженията си по дълга и 
подаде молба за откриване 
на производство по несъс-
тоятелност. 

ОББ като довереник по 
емисията свиква извънред-
но събрание, на което кре-
диторите ще обсъдят как да 
се защитят от началото на 
процедура по несъстоятел-
ност на компанията. Това 
стана ясно от съобщение 
на банката до Българската 
фондова борса от банката 
довереник на облигацио-
нерите. Събранието е на-
срочено за 24 март.

По неофициална инфор-
мация собственикът на 
„Алу-пласт” Динко Ми-
хайлов е подал молба за 
образуване на производ-
ство по несъстоятелност на 
дружеството в Софийския 
градски съд.

„Алу-пласт” закъсня с 
плащането по емисията 
облигации. То трябваше 

да бъде извършено през 
февруари, но все още не 
е направено. Компанията 
пласира дългови книжа за 2 
млн. EUR и годишна лихва 
от 7.8%. Пак по неофициал-
на информация днес ще се 
състои първото заседание 
на Пловдивския окръжен 
съд по дело за обявяване в 
несъстоятелност на „Ален 
мак” АД. За 10 март е обя-
вено извънредно общо съ-
брание на облигационерите 
в компанията, които тряб-
ва да вземат решение как 
да реагират на очакваното 
постановление на съда по 
делото за фалит.

Козметичната компания 
изпадна в началото на го-
дината в затруднено поло-
жение и просрочи лихви 
за 121 хил. EUR. Според 
договорите за пласирането 
на облигации след просро-
чените плащания от „Ален 
мак” дружеството е задъл-
жено да изплати предсроч-
но всички задължения. Ако 
пловдивската компания не 
намери средства да се раз-
плати с кредиторите си, 
двете банки довереник по 
емисията ОББ и КТБ са 
длъжни да пристъпят към 
изпълнение върху обезпе-
чението по емисиите.

Кредиторите на  
„Алу-пласт” пробват да 
спасят вложенията си



„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 7.03.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

126
▶ млрд. USD е стойност-
та на сделките по слива-
ния и придобивания през 
2010 г.
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257
▶ пункта достигна 
водещият  
европейски индекс  
 DJ Stoxx 600

Оптимизмът се завърна на капиталовите пазари 

 ако се игнорира суверенният риск, който смути част от инвеститорите в евро-
па, акциите биха реализирали солидни печалби от началото на годината
▶

Европейският широк 
индекс DJ Stoxx 600 
се повиши с 4.6% през 
изминалата седмица до 
стойност от 257.09 пункта. 
В САЩ S&P 500 спечели 
3.1%, достигайки 1138.7 
точки, а технологичният 
Nasdaq е на плюс с 3.9% 
при цена на затваряне в 
петък от 2326.35 пункта. 
След паузата, свързана със 
страховете от евентуален 
фалит на Гърция, капи-
таловите пазари отново 
превключиха на по-висока 
предавка. Позитивната се-
рия през седмицата беше 
съпроводена с рекорден 
спад на волатилността. 
В петък индексът VIX се 
срина с 6.94%, което е 
сигурен знак, че довери-
ето отново се връща на 
пазарите. Седмицата беше 
изпълнена с важни макро-
анонси. Най-очаквани бяха 
данните за състоянието 
на пазара на труда в САЩ 

Темпът при 
загуба на ра-

ботни места в САЩ 
се забавя, а компа-
ниите увеличават 
натоварването на 
мощностите

александър Леков
изп. директор на Райфайзен Асет 
Мениджмънт

бележат минимален спад, 
което намалява вероят-
ността от генериране на 
инфлация и ще отложи 
лихвените повишения във 
времето. 

Обобщено, темпът на 
загуба на работни места 
се забавя, а компаниите 
постепенно увеличават 
натоварването на мощно-
стите, което неминуемо 
ще доведе до потребност 
от назначаване на слу-
жители. Третата причина 
за възобновяването на 
възходящия тренд след 
стабилизацията на пазара 
на труда и позитивното 
развитие на кризата с об-
служването на бюджетния 
дефицит на Гърция е свър-
зана с очакваната вълна от 
сливания и придобивания. 
По експертни прогнози до 
момента за 2010 г. са анон-
сирани подобни сделки за 
126 млрд. USD. 

N/A 13.2064 12.2200 8.6587
316.0187 N/A 12.1780 8.6289
317.5933 13.0957 N/A 8.5864
317.5933 13.0957 12.1180 N/A

за февруари. И четирите 
компонента на доклада 
бяха положителни. 

Безработицата остава на 
нивото от 9.7%, сед-
мичните възнаграждения 

За дата 5.03.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,09 1127,94

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 5/03/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,081609 € 1,103241 € 1,076201
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,874940 € 0,892439 € 0,870565

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,776385 € 0,791913 € 0,772503

Цените са валидни за поръчки, подадени на 1/03/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 8/03/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1.11596 лв. 1.11596 лв. 1.11596 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 8/03/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

04.03.2010 г.
156,52 155,75 154,99 154,61 152,70 152,70
11,61 11,56 11,50 11,47 11,33 11,33
80,29 79,90 79,51 79,12 77,95 77,95
98,55 98,07 97,59 97,12 95,68 95,68
733,67 730,11 726,55 722,98 712,30 712,30
161,63 160,86 160,09 159,32 153,93 153,93
76,43 76,06 75,69 75,33 73,49 73,49
147,67 146,96 146,25 145,54 141,99 141,99
286,28 284,92 283,56 282,19 272,65 272,65
172,65 171,83 171,01 170,19 164,43 164,43
217,55 216,51 215,48 214,44 207,19 207,19
79,12 78,74 78,36 77,99 75,35 75,35
228,05 226,96 225,88 224,79 217,19 217,19

Договорен фонд

Стойност за един дял 05.03.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0172 лв. 1.0020 лв. 1.0121 лв. 0.28% 12.32%

Сентинел - Рапид 1.1541 лв. 1.1541 лв. 0.74% 3.87%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 4 март 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)

балансиран 4.9469 4.9716 5.1448                4.9469  4.8480   -3.93% 11.76% -12.80% -28.91% 21.01.2008
фонд в акции 6.7110 6.7446 6.9794                 6.7110  6.5768   -5.26% 13.81% -2.29% -17.62% 23.01.2008
високодоходен 10.0823 10.2335 10.4856              0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4790    2.4790    -0.53% 28.08% 23.54% -58.50% 12.11.2007
балансиран 2.9300    2.9300    -1.50% 24.10% 13.21% -52.07% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв      до 6 месеца                                                                 над 6 месеца     
паричен пазар 10.8816  10.8762  10.8599 10.8708 10.8708 10.8762 1.25% 0.12% 6.49% 6.16% 06.10.2008
балансиран 10.7934  10.7397  10.6323 10.6860  0.0000 0.28% 6.13% 15.44% 5.29% 06.10.2008
фонд в акции 10.2301  10.1792  10.0265 10.0774  0.0000 -0.99% 9.43% 21.62% 1.29% 06.10.2008

балансиран 13.6448    13.5097    0.66% 6.75% 12.69% 7.38% 14.12.2005
фонд в акции 8.3809    8.2979    -0.94% 14.02% 9.11% -3.92% 01.03.2006
балансиран 5.6794    5.6232    -3.93% 10.54% -7.08% -14.43% 21.06.2006
фонд в акции 8.0594    7.8247    -1.21% 15.08% 27.08% -11.13% 05.02.2008
фонд в акции 11.0239    10.7028    4.30% 8.59% 11.31% 3.32% 05.02.2008
паричен пазар 11.5243    11.5243    1.58% 0.21% 9.02% 8.41% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.8115    82.5217  82.8115  -0.15% 3.89% 12.45% -5.23% 20.11.2006
фонд в акции 51.2149    50.9588  51.2149  -1.31% 2.18% 7.18% -14.85% 20.11.2006
фонд в акции 72.6647    72.3014  72.6647  5.40% 4.56% 21.31% -11.31% 03.10.2007
             
фонд в акции 101.3018    99.7936    -2.06% 2.19% 2.21% 0.18% 04.01.2007
балансиран 82.8686    81.6348    -0.69% 0.69% -0.98% -7.25% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.26724    1.26470    1.38% 0.88% 6.07% 5.68% 01.12.2005
балансиран 1.07695    1.07051    -0.22% 6.14% 10.57% 1.68% 01.12.2005
фонд в акции 0.77987    0.76829    -0.23% 15.19% 27.26% -6.23% 01.03.2006
фонд в акции 0.73092    0.72654    -0.42% 3.00% 0.35% -14.62% 07.03.2008
ниско рисков 1.03319    1.03010    0.72% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 104.8551    103.8117    1.56% 9.58% 16.02% 1.00% 07.12.2005
балансиран 110.9252    109.8215    0.58% 8.48% 10.04% 2.50% 06.03.2006
фонд в акции 92.0238    90.6537    1.59% 14.45% 25.51% -0.34% 20.06.2005
паричен пазар 116.7795    116.7795    1.65% 0.63% 6.24% 6.83% 31.10.2007
ниско рисков 91.9245    91.5572    1.82% 3.35% -7.67% -4.01% 01.02.2008
ниско рисков 103.1461  103.0431  0.0000  0.0000  0.61% N/A N/A 4.51% 01.07.2009
            

балансиран 4.9088     4.8794     -0.18% 9.93% 15.55%*** 5.38% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0403  1.0352   1.0326  1.0274     -2.24% N/A N/A*** 3.97% 01.06.2009
   
балансиран 18.6505     18.5205     -0.43% 9.22% 5.94% 12.19% 28.09.2004
фонд в акции 11.9571    11.7909     -2.02% 12.92% 5.46% 4.23% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3386     1.3188     3.31% 12.87% 24.26% 3.99% 10.05.2004
фонд в акции 0.7672     0.7559    9.97% 18.55% 66.57% -7.86% 04.10.2006
фонд в акции 0.9271     0.9134    5.73% 14.75% 11.42% -3.90% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.0264  127.8351  127.5799    1.29% 3.44% 4.77% 6.55% 04.05.2006
балансиран 15.0515  15.0515  14.9025    0.02% 8.50% 7.29% 3.24% 17.12.2004
фонд в акции 0.7537  0.7463  0.7389    0.59% 15.47% 19.18% -7.58% 04.05.2006
             
балансиран 795.8306    789.8768    2.04% 8.38% 25.05% -11.32% 09.05.2008
фонд в акции 720.7832    715.3908    1.66% 10.02% 30.48% -15.42% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0108    11.0108    1.30% 2.50% 5.39% 2.38% 30.01.2006
балансиран 119.6120    119.6120    -0.34% 8.11% 14.37% 2.37% 30.01.2005
фонд в акции 6.9599    6.9599    -1.19% 17.74% 38.77% -8.47% 30.01.2006
фонд в акции 10.0765    10.0765    0.07% 1.57% 0.62% 0.70% 30.01.2009
          
фонд в акции 9.6263    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5293  0.5267  0.5241    0.55% 7.04% 10.86% -24.44% 19.11.2007
балансиран 0.7493  0.7466  0.7440    0.37% 3.37% 6.77% -11.99% 19.11.2007
ниско рисков 0.9771  0.9756  0.9742    1.32% 2.40% 6.40% -1.07% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2247  1.2229  1.2211    1.12% 0.64% 7.15% 5.20% 16.03.2006
консервативен 1.2483  1.2446  1.2409    1.85% 1.35% 8.59% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8705  0.8670  0.8635    0.12% 5.63% 7.16% -3.53% 16.03.2006
фонд в акции 0.6695  0.6662  0.6629    -0.77% 10.48% 11.16% -9.73% 16.03.2006
балансиран 0.7642  0.7612  0.7582    0.13% 7.53% 9.09% -12.40% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0543  1.0543  0.9037    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1541    1.1541   0.74% 0.22% 3.87% 3.57% 15.11.2005
балансиран 1.0172    до 90 дни  над 90 дни 0.28% 3.93% 12.32% 0.16% 12.09.2005
     1.0020  1.0121      

балансиран 8.0178    8.0178   -2.39% 11.95% 25.28% -5.36% 01.03.2006
фонд в акции 6.9155    6.9155   -1.36% 15.11% 36.75% -8.78% 01.03.2006
фонд в акции 2.8195    2.8195   0.53% 14.39% 23.08% -35.20% 05.04.2007
консервативен 10.3151    10.3151   -1.09% 1.86% 1.69% 2.56% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7648 0.7610 0.7592 0.7535                               0.7535       0.7573  0.7384 3.85% 14.12% 20.29% -7.20% 22.05.2006
фонд в акции 0.4242 0.4221 0.7592 0.4179                               0.4179        0.4200  0.4095 1.68% 25.01% 84.34% -26.42% 02.05.2007

фонд в облигаци 315.3889    314.4441    0.91% 1.34% 6.90% 7.40% 17.11.2003
ниско рисков 13.2260    12.9653    0.46% 4.33% 14.65% 6.52% 27.12.2005
балансиран 12.2380    11.8780    -0.28% 6.63% 17.44% 4.44% 27.12.2005
фонд в акции 8.6714    8.4164    -1.41% 12.83% 28.98% -3.60% 07.09.2005
балансиран 20.3327    20.3327    0.26% 3.68% 11.07% 0.69% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5867    6.5538    -2.67% 12.14% 15.61% -14.04% 01.06.2007
балансиран 7.9314    7.8917    -2.59% 12.45% 15.70% -8.06% 01.06.2007
консервативен 10.9746    10.9472    0.93% 3.20% 8.90% 3.69% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2106    1.1864    -1.05% 6.15% 5.83% 5.68% 18.09.2006
балансиран 1.0512    1.0407    -0.21% 3.13% 3.77% 2.93% 10.06.2008

4.03.2010 г.

9.2132	 9.1211	 1.02%	 -6.73%
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Цената 
на ориза 
загуби 

половината от 
спечеленото по 
време на сесията 
в четвъртък, 
като свали 
1.3 USD от 
стойността си

Цената на 
златото от-
беляза ново 

повишение и по време 
на вчерашната сесия 
в Лондон достигна 
1138.53 USD/тр.у. 
причината за това 
движение станаха по-
ложителните новини, 
дошли от Америка

по време 
на борсова-
та сесия в 

петък металът до-
бави 11.58 USD към 
стойността си и по 
този начин излезе 
на първо място по 
ръст за деня сред 
всички търгувани 
благородни метали

Стока на деня

2.51
▶ процента се повиши пала-
дият на борсата в Лондон и 
достигна 471.83 USD/тр.у.

Цифра на деня

0.49
процента загуби оризът 

по време на вчерашната 
борсова сесия, достигайки 
264 USD/т

▶

понеделник 8 март 2010  pari.bg

▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 74,94
СИБИРСКИ 76,53
УРАЛСКИ C+F 76,53
САХАРСКИ 79,06
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 78,99
ОСБЕРГ 79,44
ЕКОФИСК 79,29
СТАТФОРД 78,66
ФОРТИС 78,69
ФЛОТА 76,21
УРАЛСКИ CIF 76,51
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 79,95
КУА ИБОЕ 78,96
ФОРКАДОС 79,7
КАБИНДА 78,19

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 0 0 CIF 
ПРОПАН 0 0 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 691 693 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 759 761 FOB 
АВИОГОРИВО 649,25 649,25 FOB 
НАФТА 760 762 CIF 
ГАЗЬОЛ 656,25 649,25 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 654 656 FOB 50PPM
МАЗУТ 466 468 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 442 444 CIF 3.5%HSFO

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7466,5 7525,75 7530
КАЛАЙ 17425 17375 17575
ОЛОВО 2178 2175,25 2179,25
ЦИНК 2257 2278,5 2280
АЛУМИНИЙ 2201 2226,5 2232
НИКЕЛ 22500 22603 22649
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2000 2005 2050

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1131,3 1132 1136,5 1127,53
СРЕБРО 17,23 17,27 17,32 17,11
ПЛАТИНА 1571,5 1576,8 1582,5 1567,25
ПАЛАДИЙ 464,5 465,65 466,5 459,13

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Март
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 193,25
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 493,43
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 166,63
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 202,93
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 136,4

▶ Спот цени на петролни продукти

▶ Цени на цветни метали

▶ Спот цени на благородни метали

▶ Срочни цени на пшеница

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид	 Борса	 Единица		 Април
Царевица CBOT USd/bu. 386
Ечемик ASE USD/MT 131,21
Памук NYBOT USd/lb. 82
Какао NYBOT USD/MT 2827
Кафе NYBOT USd/lb. 130,45
Рапица ASE USD/MT 368,29
Ориз CBOT USD/cwt 13,2
Овес CBOT USd/bu. 228
Соя CBOT USd/bu. 945

Двумесечен рекорд за петрола 

Ново увеличение на 
запасите си от зърно, 
цветни метали и други су-
ровини обмисля правител-
ството на Китай през тази 
година. Според изявление, 
направено от финансовия 
министър Кси Ксурен, 
най-голямата страна кон-
суматор на метали в света 
ще повиши предварително 
предвидените разходи за 
допълване на държавния 
резерв от зърно, соя, цвет-
ни метали, петрол и някои 
видове масла. Ксурен каза 
това по време на Народ-

Планово изкупуване на метали 
от Китай покачва цените им

ние с изминалата година. 
В края на 2009 г. обемите 
от соя, с които разпола-
гаше азиатската държава, 
стигнаха 6.9 млн. т, а тези 
от царевица нараснаха до 
36 млн. т.

След финансовата ин-
жекция, която китайските 
власти направиха през 2009 
г., само за първата половина 
на годината някои сурови-
ни, като медта и желязната 
руда, отчетоха двоен ръст 
и достигнаха 16 месечни 
рекорда. В същото време 

в началото на тази година 
започна разпродажба на 
част от запасите на захар и 
някои зърнени култури, кое-
то имаше за цел да стабили-
зира цените им.

прогноза

Цената на петрола 
достигна двумесечен 
рекорд, след като преми-
на 81 USD и продължи 
движението си нагоре, 
докосвайки котировката 
от 82 USD/б. 

Добрите новини, които 
идват отвъд океана, 
оказаха благоприятно 
влияние върху нефта, 
който успя да преодолее 
доброто представяне на 
долара. Американската 
валута отчете ръст от 
0.11% и се котираше за 
1.3566 EUR/USD.

петролът беше под-
крепен и от доклада на 
американското прави-
телство за безработи-
цата. Според данните 
в него безработните в 
страната през февру-
ари са се увеличили с 
по-малко от очакваното. 

през последните четири 
седмици пък е нараснала 
с 3% спрямо година по-
рано и е стигнала 19.3 
млн. барела.

Според прогнози на 
анализатори до някол-
ко дни движението на 
петрола ще се задържи 
около 80-81 USD/б, след 
това обаче котировките 

може да достигнат 85 
USD/б.

На борсата в Ню Йорк 
цената на суровия 
петрол с доставка през 
април стигна 81.94 USD/
б, което е повишение 
с 2.19%. Сортът Брент 
също показа добри резул-
тати, отчитайки ръст от 
2.42% до 80.44 USD/б.

На борсата 
в Лондон 

цената на медта с 
незабавна доставка 
отчете 1.36% ръст, 
достигайки 7466.5 
USD/т

ния конгрес, провел се на 
5 март в Пекин. Думите 
му веднага доведоха ръст 
на споменатите от него 
суровини. Най-голяма 
полза извлякоха цветните 
метали, които на борсата 
в Лондон се търгуваха с 
1.5% ръст.

Според данни, изнесени 
от китайското финансо-
во министерство, сумата, 
която е подготвена за 
инвестиране в тази насока, 
е 15.8 млрд. USD, което е 
с 4.4% по-малко в сравне-

На борсата 
в Ню Йорк 
цената на 

суровия петрол 
с доставка през 
април стигна 
81.94 USD/б, което 
е повишение с 
2.19%

 Георги Георгиев
ggeorgiev@pari.bg

 Медта и оловото извлякоха най-големи ползи от добрите новини в петък▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

На основание чл. 100о от Закона за публично предлагане на ценни книжа 
във връзка с чл. 43а от Наредба № 2 от 17.09.2003 г. моля да публикувате 
следното съобщение:

„	СОФАРМА	ЛОГИСТИКА”	АД, гр. София съобщава, че на 01.03.2010 г. 
представи в Комисията за финансов надзор консолидирания тримесечен 
финансов отчет за дейността на ГРУПА СОФАРМА ЛОГИСТИКА за ІV-то три-
месечие на 2009 г. Същият може да бъде намерен на уеб адреси: x3news.
com и bull.investor.bg. Отчетът е на разположение на акционерите на дру-
жеството всеки работен ден от 10,30 до 15,00 часа в офиса на дружеството 
в гр. София, ул. „Позитано” № 12.”

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

Източник: Bloomberg

15.8
▶ млрд. USD ще бъдат 
похарчени от китай за 
увеличаване на резервите 
от метали и други суро-
вини

Загубилите работата си 
през миналия месец са 
били едва 36 хил. души, 
докато прогнозите, ко-
ито анализаторите пра-
веха по-рано, стигаха 68 
хил. Средната консума-
ция на горива в страната 

Брент
USD/б
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Растящата задлъжня-
лост застрашава най-
големите световни 
валути 

Общата европейска валу-
та се обезцени драстично 
спрямо американския до-
лар в последните месеци 
и спадна от равнище 1.50 
USD за 1 EUR в началото 
на декември миналата го-
дина до 1.35 USD за 1 EUR 
в първите дни на март. 
Низходящото движение 
накара много инвеститори 
да се усъмнят в жизнеспо-
собността на Европейския 
съюз и неговата парична 
единица, а това подсилва 
мнението, че доларът си 
остава световната резерв-
на валута. 

Заповядани пари
Както отбелязва в сп. 
“Форбс” Майкъл Пенто, 
главен икономист в Delta 

Борсовите стоки може да изместят 
долара и еврото като резерви  

страната според неотдав-
нашни пресмятания. 

Дългът 
За 2010 г. годишната “чер-
вена зона” ще бъде по-
голяма не само за хората, 
които използват амери-
канския долар във все-
кидневието си, но и за 
съвкупния брутен нацио-
нален дълг. Сега брутният 
национален дълг на Щати-
те е около 87% от БВП на 
страната. 

Според изчисления на Ев-
ропейската комисия брут-
ният национален дълг ще 
достигне 84% в края на тази 
година и 88% през 2011 г. 
Противоположна картина 
нахвърля американското 
Управление за бюджета на 
Конгреса - че националният 
дълг на САЩ ще надмине 
100% от БВП на страната 
през 2012 г. Според Ев-
ропейската комисия на-
ционалният дълг на Евро-
пейския съюз ще достигне 
100% от общата продукция 
едва през 2014 г. 

Вътрешният дисбаланс
Макар че много инвести-
тори се тълпят около дола-
ра като сигурно убежище 
сред бурите на гръцката 
дългова криза, те прене-
брегват рисковете, асоци-
ирани с фискалния дисба-
ланс в самите Съединени 
щати. “В някой момент, 
но не знаем точно кога, 
ще има натиск в посока 
надолу върху кредитния 
рейтинг на Америка”, каз-
ва Стивън Хес, старши 
директор по кредитите в 
групата за суверенни ри-
скове на Moody’s Investor 
Service, по повод суве-
ренния кредитен рейтинг 
на САЩ в неотдавнашно 
интервю за агенция “Рой-
терс”. 

Положението с дълга на 
Съединените щати не са-
мо е по-лошо, отколкото 
в обединена Европа, но 
и разходите по лихвите в 
Щатите може да нараснат 
значително, ако или кога-
то суверенният кредитен 
рейтинг на страната бъде 
понижен. Тогава обслуж-
ването на дълга драстич-
но ще поскъпне и това  
ще предизвика свиване на 
брутния вътрешен про-
дукт. 

сп. “форбс” 

Изход 
Драстични 
мерки като 
спасение    

 Федералният 
резерв може да бъде 
принуден да пристъпи 
към  монетаризира-
не на държавния дълг, 
което ще изстреля 
инфлацията до небе-
сата. 

 Резултатът ще 
бъде още по-висок 
коефициент на про-
порцията “дълг към 
БВП”, а това може 
да предизвика силен 
отлив от долара. 

▶

▶

трлн. USD, измерван чрез 
паритета на покупател-
ната способност (PPP), и 
тази цифра е доста по-го-
ляма от размера на БВП на 
Щатите - 14.2 трлн. USD. 
Държавите членки на 
Европейския съюз, въве-
ли общата валута - 16 на 
брой, са произвели БВП 
на стойност около 10.5 
трлн. USD, изчислено 
на база PPP, както сочат 
данните от “Световната 
книга на фактите” за 2009 
г., издадена от ЦРУ. Това 
е еквивалентно на 74% 
от цялата продукция на 
Съединените щати. С дру-
ги думи, икономиките от 
Европейския съюз (27) 
и от еврозоната (16) са 
аналогични по големина 
и възможности на Щатите 
и трябва да бъдат разглеж-
дани като притежаващи 
еквивалентна значимост. 

Еднакво губещи 
Брутният вътрешен про-
дукт на Съединените щати 
се е свил с 2.7% през 2009 
г., докато БВП на 16-те 
държави от еврозоната е 
намалял с 4.2% за същия 
период. Но годишната 
инфлация в еврозоната е 
само 0.9%, което е доста 
по-малко от 2.7-процент-

ното увеличение на го-
дишна база на стойността 
на индекса на потребител-
ските цени в Съединените 
щати. 

В обобщение на тези дан-
ни, заключава Майкъл Пен-
то, може да се каже, че и 
двете икономики са постра-
дали от загуби в тоталното 
производство - свиването в 
еврозоната е било с малко 
по-бързи темпове, откол-
кото в Съединените щати. 
Но пък отвъд Атлантика са 
отбелязали доста по-стръм-
на линия на инфлацията. 
Паралелното разглеждане 
на тези данни за растеж и 
инфлация показва, че ико-
номическите постижения 
на Америка и на обедине-
на Европа трябва да бъдат 
приемани със солидна доза 
съмнение; данните със си-
гурност не свидетелстват 
за превес на долара. 

Долар тук, долар там
Според Международ -
ния валутен фонд 64% 
от глобалните резерви на 
централните банки са в 
долари, докато съответ-
ната цифра в евро е само 
26%. Защо централните 
банки така наблягат на 
долара в образуването на 
резервите си? Тъй като 

валутните им резерви са 
силно концентрирани, 
централните банки изпа-
дат в уязвима позиция. 
Ако някога решат да реду-
цират доларовите си запа-
си - особено в резултат на 
съгласувани ходове, това 
ще натисне силно надолу 
стойността на американ-
ската валута. За разлика 
от щатския долар еврото 
не е застрашено от такава 
свръхконцентрация и от 
съпътстващия я насъбран 
натиск за продаване. 

Причината за слабост-
та на еврото в последно 
време е и състоянието на 
гръцкия държавен дълг 
и тук страховете са на-
пълно основателни, от-
белязва Майкъл Пенто. 
Европейската комисия 
конкретизира размера на 
гръцкия дефицит - 12.2% 
от брутния вътрешен про-
дукт, и оцени общия дълг 
на Гърция за тази година 
на 125% от нейния БВП. 
Както обобщава главният 
икономист в Delta Global 
Advisors, през 2010 г. 
средният дефицит в евро-
зоната ще достигне 6.9% 
от брутния й вътрешен 
продукт. Американският 
дефицит тази година ще 
бъде 10.6% от БВП на 

Продаването на евро с цел 
купуване на долари е все 
едно човек да смени билета 
си за “Титаник” срещу мяс-
то в постигнатия от подобна 
трагична съдба германски 
дирижабъл “Хинденбург”. 
Отговорът е - не продавайте 
една потъваща валута, за 
да се нахвърлите на друга. 
Единствената наистина без-
опасна валута е тази, която 
може да служи като резерв, 
неподлежащ на “разводня-

ване” чрез държавни дек-
рети и чиято покупателна 
способност правителството 
не може да съсипе. 

Вместо да се доверяват 
на долара, инвеститори-
те по цял свят би трябва-
ло да търсят по-сигурни 
убежища, като например 
притежаване на борсово 
търгувани стоки и ценни 
метали. Сред борсово тър-
гуваните фондове, които 
улесняват инвеститорите да 

се снабдяват лесно и бързо 
с такива активи, са iShares 
S&P GSCI Commodity-
Index, PowerShares DB 
Commodity Index Tracking 
Fund, Barclay’s Bank PLC 
iPath Exchange Traded Nores 
и SPDR Golf Trust. 

Онези, които искат да ин-
вестират във валути на дър-
жави, изнасящи борсово тър-
гувани стоки, могат да се ори-
ентират към CurrencyShares 
Australian Dollar Trust. 

Далеч от тръна и глога 

64 
▶ процента от глобални-
те резерви на централ-
ните банки са в долари

Вместо да се доверяват 
на долара, инвеститори-
те по цял свят би тряб-
вало да търсят по-сигур-
ни убежища в ценните 
метали

▶

 Продаването на евро с цел купуване на долари е все едно човек да си смени билета 
за "Титаник" срещу място в германския дирижабъл "Хинденбург"
▶

Global Advisors, той ни-
кога не се е съмнявал, че 
еврото е само поредният 
недоизпипан опит за дек-
ретирана валута. Според 
него тази парична еди-
ница никога не би могла 
да служи като истински 
маркер за инвеститорско 
богатство или да стане 
жизнеспособна алтерна-
тива на притежаването на 
ценни метали. Еврото оба-
че заслужава да поддържа 
статуса си като прекрасна 
диверсифицираща валута 
за онези, които имат до-
лари в излишък, твърди 
Пенто. 

Следвайки тази логи-
ка, той поставя въпроса, 
който днес се задава по-
често отвсякога - дали до-
ларът може да служи като 
безопасно убежище при 
смущения на територията 
на еврото. Отговорът на 
този въпрос може да бъде 
намерен в данните, които 
ясно сочат, че това е не-
възможно. 

Еднакво мощни 
Европейският съюз, в кой-
то членуват 27 страни, 
притежава най-голямата 
икономика в света. Брут-
ният му вътрешен продукт 
за 2009 г. достигна 16.5 



 Спуква-
нето на 

балона в сектора 
на недвижими-
те имоти в Ис-
пания води до 
рязко свиване 
на вътрешното 
търсене и оставя 
испанската ико-
номика силно не-
конкурентоспо-
собна в рамките 
на еврозоната
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Нобеловият лауреат по ико-
номика Пол Кругман дава 
различно обяснение на фи-
скалната криза в страните 
от еврозоната от станови-
щето, изказвано от повече-
то финансови анализатори, 
според които фискалната 
безотговорност на прави-
телствата на Гърция, Испа-
ния, Португалия и Италия 
е довела до натрупване на 
големи бюджетни дефици-
ти, които застрашават ста-
билността на еврозоната.

Термин
Не лошата фискална поли-
тика на тези страни е дове-
ла до сегашната фискална 
бъркотия, а “асиметрични-
те икономически шокове” 
в рамките на еврозоната, 
пише в своя блог Кругман. 
Този термин се отнася до 
всяко изкривяване в макро-
икономическите условия в 
дадена страна, регион или 
промишлен сектор, което е 
в противоречие с преобла-
даващия етап от бизнес ци-
къла, в който тя се намира.

От самото създаване на 
еврозоната се е знаело, че 
тези асиметрични шокове 
в нейната икономика рано 
или късно ще предизвикат 
проблем, но той се е оказал 
по-сериозен дори и от пе-
симистичните прогнози на 
най-големите евроскепти-
ци, твърди Кругман.

Дял
Гърция има малък дял в об-
щата икономика на еврозо-
ната и заради това причината 
за сегашната фискална криза 
ще може да се проследи 
по-лесно в Испания, която 
има много по-голям дял в 
брутния вътрешен продукт 
на еврозоната. Случилото се 
в Испания е класически при-
мер за асиметричен иконо-
мически шок като по учеб-
ник, от който обаче страдат 
милиони хора, е мнението на 
Нобеловия лауреат.

Историята започва с наду-
ването на балона в цените на 
недвижимите имоти в Ис-
пания. Те  поскъпват бързо 
след 2000 г., което води до 
масивен приток на спекула-
тивен капитал в страната. По 
този начин икономическите 
различия в рамките на ев-
розоната стават драстични: 
Германия натрупва огро-
мен излишък по текущата 
си сметка, докато Испания 
и други периферни стра-
ни имат дефицит. Големият 

Европа ще остане прикована 
към своето творение еврото
Асиметричните икономически шокове доведоха до фискалната 
бъркотия на Стария континент, твърди Пол Кругман

ра на недвижимите имоти 
състоянието на испанския 
държавен бюджет е добро, 
но започва да се влошава 
бързо с началото на криза-
та. Приходите на държавата 
от данъци намаляват рязко, 
а в същото време разходите 
за социални помощи на все 
по-големия брой безработ-
ни нарастват значително. 
По този начин се появява 
големият бюджетен дефи-
цит на страната.

Следствие
Пол Кругман смята, че той 
всъщност е следствие от 
асиметричните шокове в 
икономиката, а не причина 
за сегашната криза. Според 
него политическият и ико-
номическият елит в Европа 
в момента носи последици-

те от преждевременното и 
недообмислено въвеждане 
на единната валута за смет-
ка на ранни предупрежде-
ния за тежките икономиче-
ски последици, до които то 
може да доведе. 

Икономистът казва, че на 
думите му не трябва да се 
гледа като призив за разпа-
дане на еврозоната, защото 
разходите за премахването 
на валутния съюз ще бъ-
дат огромни, а последиците 
твърде неясни. Според него 
Европа ще остане прикова-
на към своето “творение”, 
което би могло да заработи 
по-ефективно, в случай че 
фискалната политика и па-
зарът на труда в еврозона-
та се интегрират възможно 
най-бързо.

пол Кругман

20 
▶ процента достигна    
безработицата  
в Испания по време  
на криза

12.7 
▶ процента от БВП дос-
тигна бюджетният 
дефицит на Гърция в 
края на 2009 г.

трансфер на капитал към 
Испания води след себе си 
класическите последици: 
търсенето на испански стоки 
и услуги се увеличава, което 
води до появата на значи-
телно по-висока инфлация, 
отколкото в Германия и дру-
ги държави от еврозоната, 
които имат излишък по те-
кущата си сметка. 

Това се вижда от нара-
стващата разлика в дефла-
тора на брутния вътрешен 
продукт на двете страни. 
Спукването на балона в сек-
тора на недвижимите имоти 
в Испания води до рязко 
свиване на вътрешното тър-
сене и оставя испанската 
икономика силно неконку-
рентоспособна в рамките на 
еврозоната заради големия 
скок в цените на стоките, 
услугите и труда. Ако стра-
ната имаше собствена валу-
та, тя щеше да поскъпне по 
време на бума на недвижи-
мите имоти, след което да 
се обезцени.

политика
Но тъй като Испания е част 
от еврозоната, тя няма неза-
висима парична политика и 
това я е обрекло да понесе 
тежките последици за ико-
номиката от спукването на 
балона в цените на имотите 
под формата на висока де-
флация и безработица. Испа-
ния заедно с Литва е страна-
та с най-голяма безработица 
в Европа. Тя достигна 20%, 
като броят на безработните 
в страната надмина 4 млн. 
Тук изниква въпросът къде 
е мястото на големите бю-
джетни дефицити в цялата 
икономическа картина.

По време на бума в секто-

Визитка
Кой е  
Пол  
Кругман 

Американецът е 
Нобелов лауреат за 
икономика за 2008 г. 

Наградата му бе връ-
чена за новата тео-
рия, която обяснява 
процесите на урба-
низация, търговския 
обмен и икономическа-
та география. 

Кругман е завършил 
икономика в “Йейл”, а е 
получил докторската 
си степен в Масачу-
зетския технологичен 
институт през 1977 г. 

▶

▶

▶

Преподавал е в прес-
тижни университе-
ти като “Йейл”, MИТ, 
“Бъркли”, Института 
по икономика в Лондон 
и “Станфорд”, като от 
2000 г. се е установил 
в “Принстън”. 

Кругман е известен 
в академичните среди 
най-вече заради ново-
въведенията си в тео-
рията на международ-
ната търговия. 

С тях той обясня-
ва защо някои страни 
са доминиращи в све-
товната търговия, а 
други не. 

Името му е призна-
то и заради обяснени-
ята му на валутните 
кризи. 

▶

▶

▶

▶
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42
▶ процента повече ще 
плащат фермерите за 
"Раундъп 2" тази година в 
сравнение с 2009 г.

Химическите компа-
нии и арендаторите 
имат интерес от 
бързите пари на ген-
номодифицираните 
растения 
По терасите на Андите в 
Перу около древния град 
на инките Макчу Пикчу 
наследниците на древните 
индианци и днес отглеждат 
местни сортове царевица 
по технология, каквато са 
използвали техните деди 
преди 10 века. Всяка го-
дина добивите от единица 
площ се увеличават. Рекол-
тата стига да задоволи над 
20 млн. жители. Перуанци-
те са нахранени, здрави и 
жизнени. Те са горди, че 
добивите им са до десет 
пъти по-високи от тези от 
ГМО царевицата. Растени-
ята агресивно завладяват 
полетата на съседната Бра-
зилия и Аржентина. Това 
разказва Георг Тупарев, 
молекулярен биолог, въз-
питаник на “Хайделберг”. 
Той е българин, който от-
давна живее в Холандия и 
често пътува до Андите, 
защото съпругата му е пе-
руанка. Тупарев е от “зе-
лените”, който, когато си 
купува риза в Амстердам, 
следи дали върху етикета 
няма знак, че памукът е 
ГМО.  

Традиция 
Царевицата на перуанците 
на практика е биологич-
на, въпреки че според тях 
става дума просто за тра-
диционно земеделие. Раз-
ходите по отглеждането й 
са минимални. Причината 
е, че не се използват хими-
чески торове и препарати, 
а почвата продължава да е 
така богата, както е била 
някога. Перуанците правят 
нещо съвсем просто - при-
държат се към традицията 
да не отглеждат монокул-
тури. Това означава, че на 
един терен освен царевица 
има и картофи, местен вид 
дървета и др. Така почвата 
не се изтощава. За да се 
спасят от плевелите, оста-
вят растителните материа-
ли да лежат на полето през 
зимата и така потискат рас-
тежа им. Листата на царе-
вицата използват за храна 
на животните, а стъблата 
оставят и на следващата 
година около тях пускат да 
се увива фасул. 

Трудната диагноза ГМО

експорт. Умножени по 130 
EUR за тон, това прави 
260 млн. EUR. Пари, ко-
ито бихме изгубили, ако 
това бяха ГМО растения, 
в най-добрия случай над 
70%. Какво ще се случи 
със зърното, вероятно ще-
ше да бъде пласирано на 
никакви цени в Пакистан, 
Индия или някоя от бе-
дните страни. Отказът на 
пазара от ГМО пшеница 
е основната причина, по-
ради която американците 
не желаят да отглеждат 
генномодифицирания й 
вариант. Те не искат да за-
губят пазарите си, а защо 
ние да го правим, логичен 
е въпросът на българския 
фермер.   

защо 
Логичен е въпросът защо 
тогава площите в света с 
ГМО като цяло не нама-
ляват. Факт е, че в ЕС те 
са паднали с 12%, но в 
останалата част от света 
тези терени се увеличават 
със 7%. ГМО отглеждат 
Аржентина, Бразилия, 
Канада, САЩ, Индия, 
Китай, страни от Афри-
ка. По данни на ISAAA 
засетите терени са 2.7% 
от земеделската земя на 
планетата, а 97% от тере-
ните се използват за кон-
венционално земеделие. 
Отговорът на въпроса, че 
по този начин щели да се 
нахранят бедните страни, 
не удовлетворява никого, 
а освен това горните слу-
чаи показват, че високи 

Въпреки че континентът 
е мека за ГМО, генномоди-
фицирана царевица никой 
южноамериканец не би се 
осквернил да хапне. ГМО 
са за експорт и фураж. 

Драма 
2009 г. е трагична за Ин-
дия. Над 6 хил. фермери, 
които отглеждат ГМО па-
мук, слагат край на живота 
си. Причината е невъз-
можността да се справят с 
прогресивно нарастващите 
разходи по отглежданата 
от тях култура. Масовите 
фалити са предизвикани 
от драстично падналите 
цени на отгледания от тях 
памук, защото текстилните 
фирми отказват да работят 
с ГМО заради твърдени-
ята, че предизвиква алер-
гии. Така земеделците са 
поставени на колене от па-
зара и успяват да пласират 
памука си за индустриални 
цели, в най-добрия случай 
за вата. 
 
Отказ 
Това не е изолиран слу-
чай на отказ да се купу-
ва ГМО. Например бъл-
гарските производители 
на пшеница не могат да 
пласират реколтата си в 
чужбина, ако не предста-
вят документ, че зърната 
са чисти от ГМО, увери 
Теодор Иванов, който е и 
председател на Асоциа-
цията на фермерите. Тър-
говците изрично изискват 
такъв документ, а в слу-
чай и на най-малък про-
цент съмнение пшеницата 
тотално губи пазара си. 
Уверения, че консумират 
чиста храна, искат не само 
купувачите от ЕС, но и от 
Близкия изток, също така 
от Япония, Южна Корея, 
където вече имаме паза-
ри, каза Иванов. Колко 
бихме загубили в подобен 
случай? Лесно е да се 
сметне, отговаря бизнес-
менът. 4.5 млн. т пшеница 
произвеждаме годишно. 
От тях над 2 млн. т са за 

добиви се получават и 
чрез традиционно земе-
делие. 

кой 
Принципно най-голям ин-
терес към ГМО имат хими-
ческите компании, които 
всъщност са творците на 
генномодифицираните се-
мена, и фермерите, които  
държат основно земята си 
под аренда. Най-общо това 
е мнението на експерти в 
бранша и земеделци.  

Защо? Първите генери-
рат огромни печалби от 
ежегодно нарастващите 
цени на химията, която 
продават на фермерите. 
Всъщност те ги превръ-
щат в сигурен пазар на 
химическите си продукти. 
Не е случайно, че първата 
година компаниите пред-
лагат ГМО семената без-
платно или на ниски цени. 
Технологията при отглеж-
дането на ГМО е такава, 
че следващите реколти се 
нуждаят от огромни ко-
личества химия. Данните 
на органичния център в 
САЩ сочат, че фермерите, 
които ще използват през 
2010 г. новия пестицид 
на “Монсанто” “Раундъп 
2”, ще трябва да платят с 
42% повече, отколкото са 
плащали за него през 2009 
г. Целта на “Монсанто” 
според бившия изпълни-
телен директор Хю Грант 
е през 2012 г. да увеличи 
двойно печалбата си спря-
мо 2007 г. 

С увеличаването на це-

ните на новия “Раундъп 
2” за соята и ГМО хи-
бридът SmartStax ще се 
постигне  1/3 от брутната 
печалба за 2012 г. Проуч-
ването показва, че ГМО 
семената изискват повече 
пестициди. Фермерите са 
ползвали 318 млн. паунда 
за пестициди, отколкото 
за конвенционално земе-
делие за 13 години.

арендаторите   
Как печелят фермерите? 
Печалбата е основно за 
арендаторите, не за соб-
ствениците на земя. Пър-
вите правят удар в първите 
пет години, след което за-
рязват земята, защото на 
практика тя е мъртва. На 
арендаторите не им пука 
какво ще се случи с тере-
ните, защото земята не е 
тяхна, обясни Тупарев.

В Бразилия изтощените 
парцели се зарязват и се 
заменят с  нови, неизтоще-
ни почви, отвоювани със 
сеч от джунглата. 

Примамката за земедел-
ците са  високи добиви 
първата година, почти ни-
какъв човешки труд, защо-
то основното задължение 
на фермера е два пъти в 
годината да полее с хи-
микала, за да унищожи 
тотално всички растения 
на нивата с изключение на 
ГМО-то. 

зависимост 
Земеделците по призвание, 
които вече са се хванали на 
хорото, не могат да се от-

кажат. Защо?
Защото, когато третират 

с тотални хербициди, те 
унищожават всичко в поч-
вата. Следващата година 
се налага да дават пари 
за торове, за да очакват 
реколта. Забeлежително е, 
че те имат право да си ги 
купуват само от компани-
ята, която им дава семена. 
Не могат да минат на кон-
венционално земеделие, 
защото нямат право. 

Това може да стане след 
няколко години, когато 
почвата се прочисти от 
химикалите. Също така 
върху ГМО земята нищо 
не може да порасне освен 
новото ГМО. 

В същото време стопа-
ните в такава степен са се 
обвързали с компанията 
донор, че е невъзможно 
да избягат от паяжините 
й. Биха могли да спрат за 
5 години, за да се възста-
нови почвата, но това оз-
начава напълно да загубят. 
Диагнозата е зависимост, 
принципът е същият като 
при дрогата и при банко-
вото кредитиране, което 
всъщност предизвика све-
товния финансов срив. 

светлана Трифоновска

Куриоз
Само чисти 
зърна  
в Разград 

 Друг любопитен 
случай, но този 
път в България, 
свидетелства за 
рейтинга на ГМО. 

Става дума за завода 
за царевично нишесте 
“Амилум” в Разград.  

“Амилум” е най-
големият купувач на 
българска царевица (250 
хил. т годишно). 

Компанията обаче 

▶

▶

▶

▶

категорично отказва 
да плаща ГМО суровина. 

Първо праща 
пробите в независима 
лаборатория във 
Франция и едва след 
като се установи 
чистотата на 
стоката, дава парите. 

Причината? Преди 
4-5 години заводът 
в Разград купуваше 
от ГМО царевица на 
фирмата “Монсанто”.  
В резултат на това 
продуктите му 
бяха върнати от 
купувачите от Европа, 
които отказват  
замърсена продукция. 

▶

▶

Оазис
В Австрия 
печелят от 
биоцаревица

 Перу не е 
единственият оазис 
на традиционното 
земеделие. 

За подобен случай в 

▶

▶

центъра на Европа, 
в Австрия, разказва 
един от най-големите 
арендатори в 
България Теодор 
Иванов. 

Миналата година 
фермер от Австрия, 
който отглеждал 
биоцаревица, 
направил 
демонстрация пред 

▶

колегите си от 
Стария континет. 

Показал, че добивите 
му са същите, дори по-
високи от това при 
конвенционалното 
земеделие, а цените, 
на които продава, 
са неколкократно 
по-високи от тези 
на традиционната 
царевица, призна 

▶

Иванов. 
Разходите са по-

малки, защото не 
използва химия, 
плевелите се 
обработват с 
машини, това, към 
което всички трябва 
да се стремим, 
въодушевен е 
българският 
земеделец. 

▶

2.7
▶ процента от 
земеделската земя на 
планетата са засети с 
ГМО

Пет години са необходими да се възстанови почвата след като са отглеждани ГМО култури▶
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Интервю Проф. дтн Христо Белоев, ректор на Русенския университет "Ангел Кънчев"

Образование и бизнес се 
въртят в омагьосан кръг

 Господин белоев, през 
октомври се очаква канц-
лерът на Германия ангела 
Меркел да бъде гост на 
русенския университет, 
какъв е поводът за тази 
визита?

- Университетът поддържа 
контакти с 45 германски ВУЗ, 
научни институти, фирми. 
Имаме 9 доктори хонорис 
кауза, между които и създа-
телят на световноизвестната 
компания за производство 
на земеделска техника Klaas 
Хелмут Клаас. Също така 
поддържаме тясна връзка с 
Конференцията на ректори-
те на германските универ-
ситети. По линия на тази 
конференция беше създаден 
Българо-румънски интеруни-
верситетски Европа Център 
БРИЕ, който  вече 7 години 
успешно се развива. Пред-
седател на настоятелството е 
Рита Зюсмут, експредседател 
на Бундестага. На базата на 
всички тези контакти ми-
налата година Русенският 
университет отправи пред-
ложение към Ангела Меркел 
за удостояване с почетното 
звание Доктор хонорис ка-
уза. През есента предстои 
церемонията.

 Как оценявате инициа-
тивата SOS спаси образо-
ванието сега? 

- Подкрепяме идеите на 
министъра на образова-
нието Сергей Игнатов за 
по-конкретно  обвързване 
на висшето образование с 
бизнеса и с практиката за 
привличане на водещи спе-
циалисти в лекционни кур-
сове. Това реално ние вече 
го правим.

В последните две години 
представители на бизнеса все 
по-активно участват в раз-
лични съвместни програми. 
Специалисти от компании 
като "Прециз интер", "Ма-
рисан", "Монтюпе", "Приста 
ойл", "Спарки" участват в ко-
мисии за дипломни защити, 
изнасят лекции пред студен-
тите. За първи път през 2009 
г. организирахме Месец на 
работодателите. През това 
време получихме много по-
лезни препоръки, които внед-
рихме в нашата работа. 

 отчитате ли до каква 
степен завършилите уни-
верситета се реализират 
по специалността си?

- Въвели сме анкетни кар-
ти, които випускниците по-
пълват, като завършат. Така 
например при специалности 
като кинезитерапия, ерготе-
рапия, промишлен дизайн и 
при инженерите реализаци-
ята на нашите млади кадри 
е 85-100%. 

Как акцентирате върху 
знанията, а не само върху 
получаването на дипло-
ма?

- Ние нямаме проблеми с 
посещаемостта на лекции. 

▶

▶

▶

▶

 В този 
момент 

заради икономи-
ческата криза  
връзката между 
науката и бизне-
са е силно огра-
ничена

Студенти и преподаватели 
работят съвместно по раз-
лични научни проекти. Са-
мо за 2009 г. са издадени 9 
сборника с публикации. Ние 
наистина целим нашите сту-
денти да получават умения, 
а не само диплома. За това 
дrtопринасят и стажантските 
програми с компании ка-
то "Монтюпе", "Спарки" и 
"Керос". 

 
тази година през май ще 

откриете новия корпус, 
който 22 години беше 
замразен - колко средства 
са инвестирани в него?

- Корпусът има над 10 хил. 
кв. м застроена площ с 40 
учебни зали, аула с 200 мес-
та, 7 компютърни зали, раз-
ширение на библиотеката. 
Официалното откриване ще 
стане на 11 май, когато ще 
стартира  и Международното 
изложение на земеделска и 
автомобилна техника. Тогава 
ще бъде отбелязана и 25-ата 
годишнина от създаването 
на катедра "Промишлен 
дизайн". Русенският уни-
верситет "Ангел Кънчев" е 
открит през 1945 г. и затова 
тази година и той отбелязва 
65 години от създаването 
си. Първоначално се е на-
ричал Висше техническо 
училище, което е имало 2-3 
специалности. В момента 
тук се обучават студенти по 
44 бакалавърски, 70 магис-
търски и 30 докторантски 
програми. 

 предстои да въвеждате 
още нови специалности?

- Преди две години в Русе 
беше закрит Медицинският 
колеж. Още тогава универ-
ситетът подготви документи 
и разкри специалностите 
"Кинезитерапия" и "Ерго-
терапия" към новия факул-
тет "Обществено здраве". 
Предстои той да се разшири 
с прием по магистърска про-
грама "Социални грижи", 
както и професионално на-
правление "Здравни грижи" 
- бакалавърска програма за 
медицински сестри и аку-
шерки. Университетът ще 
обучава такива кадри, тъй 
като всички градове от реги-
она са изразили желанието за 
подготовката на кадри по та-
зи специалност. Последните 
две специалности ще бъдат 
въведени до една година.

по какви проекти се 
работи в момента?

- На територията на уни-

▶

▶

▶

верситета от 200 дка вече 
функционира обща информа-
ционна система. Тя включва 
както двата основни корпуса, 
така и останалите 18 по-мал-
ки учебни и производствени 
сгради. Територията на РУ е 
уникален комплекс, какъвто 
в страната няма. Предстои 
да се приеме план за устрой-
ство на територията, който 
ще предопредели бъдещата 
визия на този терен за около 
20 години напред. Предвиде-
но е някои от старите сгради 
да бъдат разрушени, а други 
- реновирани, създаване на 
зелени пространства с екзо-
тични дървесни видове, зони 
за отдих и др.

В момента очакваме одо-
брение по проект за енергий-
на ефективност в рамките 
на 4 млн. лв., чрез който ще 
бъдат санирани всички сгра-
ди на университета. Друг 
проект, който е разработен и 
очаква одобрение, е на стой-
ност 1.5 млн. лв. и предвиж-
да подобряване на спортните 
съоръжения.

 На какво равнище са  
взаимоотношенията об-
разование - наука - бизнес?

- Ако погледнем обявите 
за работа, ще се натъкнем 
на нещо твърде познато и 
същевременно абстрактно. 
Търсят се добри специали-
сти, с два и повече езика, с 
компютърна грамотност, при 
първоначално ниско възна-
граждение и поне с 3 години 
стаж.  Този Параграф 22 в са-
мата си същност предполага, 
че такъв добър студент няма 
как да има. Ако отговаря на 
професионалните изисква-
ния - няма как да е работил, 
защото ще е учил, както и 
обратното. Още повече че в 
нито една обява за работа не 
се споменава каква степен 
на висше образование се 
търси - бакалавър, магистър 
или доктор. Всяка от тези 
категории притежава опреде-
лено ниво на компетентност, 
но за съжаление в повечето 
случаи и онези, които тър-
сят специалисти, не отчитат 
този факт. В университета 
вече сме предприели стъпки 
за разрешаване на подобни 
проблеми чрез създаване на 
смесени колективи, където 
се отчитат тези важни за 
кариерното развитие на един 
специалист моменти.

В този момент заради ико-
номическата криза  връзката  
между науката и бизнеса е 
силно ограничена. Но по 
принцип предложенията би 
трябвало да идват от бизне-
са, а не всеки учен да създава 
неща, които да остават на 
хартия и да не виждат живот. 
Така например проф. Велико 
Иванов е създал зъбна пре-
давка, която представлява 
световна новост, но за която 
няма интерес в България. 
Затова ние я презентираме в 
момента в САЩ. 

 румен Николаев

▶

Визитка
Кой е  
проф. Христо 
Белоев

Проф. дтн Христо 
Белоев e ректор на 
Русенския универси-
тет от 2007 г. 

Завършил е Технику-
ма по механизация на 
селското стопанство 

▶

▶

в Павликени. 
Инженерно образова-

ние получава в Русен-
ския университет 
"Ангел Кънчев". 

 През 1997 г. защита-
ва докторска дисерта-
ция, а 5 години  
по-късно вече е 
доцент. 

През 2003 г. е избран 
за декан на Аграрно-
индустриалния уни-
верситет.

▶

▶

▶

Автор е на 12 изо-
бретения и патенти, 
има над 160 статии и 
доклади, издал е две 
книги.

 Носител е на  
"Награда Русе" за цялос-
тен принос в образова-
нието и науката.

Проф. Белоев е вице-
президент на Гене-
ралната асамблея на 
университетите от 
дунавските страни.

▶

▶

▶

СНИмКА АвТоРъТ
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Тайфуни с нежни имена
Въпреки че са смя-
тани за по-слабия 
пол, дамите често са 
“едни гърди напред” в 
бизнеса

Едва ли има човек, кой-
то да не знае, че днес е 
Международният ден на 
жената. 

Историята на Осми март 
започва в САЩ. Първият 
Ден на жената е отбелязан 
на 28 февруари 1909 г. в 
САЩ. 

В началото
Идеята за създаване на 
международен ден на же-
ната се появява след бур-
ната индустриализация в 
началото на XX век, която 
поражда протести за по-
добряване условията на 

труд. 
Изборът точно на този 

ден е свързан с първата 
масова стачка на жени ра-
ботнички, състояла се на 8 
март 1857 г. в Ню Йорк. 

Лидери
Днес политическият кон-
текст на празника почти е 
изчезнал. 

Дамите вече са по най-
високите етажи на властта 
и бизнеса и се борят с пре-
дизвикателствата наравно 
със силния пол. По този 
повод потърсихме няколко 
видни бизнес дами, които 
разказаха какво е предиз-
викателството да ръково-
диш бизнес за милиони и 
кои са женските качества, 
които им помагат най-мно-
го в бизнеса.

боряна николаева

Справям се с пре-
дизвикателствата на 
кризата с много работа 
и различен подход към 
проблемите

Няма да наруша традицията 
и ще възложа да се закупи 
по една роза за всички наши 
служителки. Подаръкът ще 
ги чака рано сутринта на 
бюрото им без значение в 
кой град на страната рабо-
тят. Обикновено с това се 
изчерпва всичко, което правя 
в служебен план по повод 8 
март, защото със сигурност 
съм установила, че няма ед-
накво отношение от страна 
на жените към този ден. Не 
са малко тези, които твърдят, 
че нямат нужда само от един 
ден в годината, в който да по-
лучават специално внимание 
като жени. Някои направо се 
обиждат и не само отричат 
този ден като празник, но 
считат наличието му като вид 
дискриминация. Разбира се, 
има достатъчно жени, които 
се чувстват празнично на-
строени. На една роза обаче 
всички се радват. Въпреки 
празника и аз, и всички коле-
ги във фирмата ще работим 
на пълни обороти.

Чарът 
Да, чарът винаги помага - не 
само в бизнеса и не само на 
дамите. Разбира се, под чар 
разбирам вид излъчване при 
общуването с други, а не 
просто добра външност.

Под прикритие
Жените често изглеждат 
крехки, нежни и колебливи, 
но понякога зад това се крие 
сила, решителност и твърда 
ръка. Ако това се осъзнае на 
по-късен етап, обикновено 
се оказва, че вече е ста-
нало късно и има “жерт-
ви”. От друга страна, би 
било грешка от страна 
на нежния пол, ако ос-
новава работата си са-
мо на своите типично 
женски качества.

Подход
Справям се с пре-
дизвикателствата 
на кризата с мно-
го работа и разли-
чен подход към про-
блемите в сравнение с 
този, който имах преди 
рецесията. Признавам, 
че вече има много не-
ща, които виждам и 
възприемам по раз-
личен начин и които 

преосмислям, въпреки че 
това не ми е първата криза. 
Все пак работя в тази компа-
ния повече от 15 години. Със 
сигурност мога да кажа оба-
че, че ще направя всичко 

възможно да 
не съм на 

подобна 
п о з и -
ция при 
с л е д -
в а щ а 
криза.

Жените в бизнеса пе-
челят от своята интуи-
ция и шесто чувство

Обикновено поздравя-
вам майка ми,получавам 
много цветя и винаги им 
се радвам. Не се чувст-
вам празнично, защото на 
мен лично този ден ми е 
малко особен - приемам 
го като форма на известна 
дискриминация. Жените 
би трябвало да се радват на 
цветя и поздравления всеки 
ден в годината, защото го 
заслужават. Ако зависеше 
от мен, бих обявила този 
ден за празник на майката 

и майчината обич.

Качествата
Жените в бизнеса печелят 
от по-добре развитата си 
интуиция, от “шестото си 
чувство”. Нашата комбина-
тивност, умението да пра-
вим по-точни преценки на 
ситуацията благодарение 
на по-богатата ни чувстви-
телност винаги са от полза. 
Чарът и добротата на една 
жена безспорно й помагат и 
отварят врати. Нещото, кое-
то дърпа дамите напред, е и 
желанието да успеят и да се 
докажат, защото изконно са 
възприемани като по-сла-
бия пол, а всъщност е точно 

обратното. Вярвам, че тези 
качества ще ни помогнат 
да се справим с предиз-
викателствата на кризата. 
Трудно е за всички, но 
мисля, че това е преход-
но явление, което скоро 
ще отмине.

По женски
Лоша шега може да 
ни изиграят прекале-
ната  сантиментал-
ност, състрадание-
то, желанието ни да 
проявяваме човечност. 
Решенията, които понякога 
се вземат в бизнеса, нямат 
нищо общо със състрадани-
ето например. 

Много често 
мъжете ни 
подценяват и това 
ни дава известно 
предимство

Ще отбележа деня на же-
ната с един приятен и 
дълъг обяд с моите при-
ятелки от клуба “Дамски 
форум”. Това е клуб, в 
който членуват изтъкнати 
дами, които са успешни 
професионалисти в рабо-
тата си. 

Те са както висши мени-
джъри, така и собственич-
ки на компании. Обикно-
вено се събираме два пъти 
месечно и се забавляваме 
заедно, споделяме раз-
лични неща, които сме 
преживели, стараем се да 
помагаме както на себе 
си, така и на други хора 
извън клуба. 

Усет
Мъжете често ни под-
ценяват и това ни дава 
известно предимство. 
Жените умеят по-лес-
но да скъсяват дис-
танцията между се-
бе си и силния пол, 
който обикновено 

не гледа на нас като на 
конкуренти. Мисля, че 
и за двете страни ще е 
по-лесно, ако отноше-
нията ни са приятелски, 
а не конкурент-
ни. За добро 
или лошо 
природата 
ни е на-
п р а в и л а 
р а з л и ч -
ни. Най-
силният 
коз на 
д а -

мите е тяхната интуиция. 
В бизнеса много помага 
усетът, който имаме за хо-
рата, с които се срещаме 
- да разбереш нагласата 
и позицията на човека 
срещу теб, да намериш 

път към него и да го 
спечелиш. 

емоциите
Емоционалността е 
нещото, което мо-
же да ни попречи в 
бизнеса. Колкото и 
да се контролира-

ме, ние сме мно-
го емоционални 
същества и то-
ва може да ни 
попречи при 
взимането на 
обективни ре-
шения.

Кризата ни 
накара да се 
вгледаме в себе 
си и да напра-
вим работата 
си по-ефектив-

на, да обърнем 
внимание на по-

забравените основ-
ни правила в бизне-
са, особено в нашия 
- на недвижимите 
имоти.

Таня Косева-Бошова, изп. дир. на European Trade Center: 

Интуицията е нашето предимство

Силва Зурлева, член на борда на директорите на Нова телевизия:

Чарът и добротата отварят врати

Даниела Петкова, изп. директор на ПОК “Доверие”:

Ние сме силни, решителни и смели

В кризата видяхме 
възможност за раз-
витие на бизнеса и 
разрастване на екипа

Няма да отбележа празника с 
романтична вечеря за двама. 

В късния следобед на 8 март 
ще отпътувам за чужбина, 
защото имам бизнес среща на 
другия ден. Това обаче не ме 
притеснява, защото през март 
ни предстоят много празници. 
Месецът утвърждава силата 
на женското начало, поражда-

Жените определено могат да постигнат повече
Зоя Паунова, изпълнителен директор на AstraZeneca България:

снимка емилия костадинова

що живота, градивната енер-
гия на зачатието, пролетта и 
земята, която ще роди лятото 
и плодородието. Желая на 
всички жени да бъдат здра-
ви, обичани от половинките 
си, да се радват на енергия 
и свежи сили, да преследват 
мечтите си!

Потенциал
В мениджърския екип в 
България има силно дам-
ско присъствие. Една трета 
от борда на директорите 
и висшите мениджъри в 
AstraZeneca са жени, като 
компанията продължава да 
разгръща потенциала на 
“нежната сила”. През 2006 
г. AstraZeneca бе удостоена 
с Female Senior Executives 

award от International Centre 
for Women Business Leaders 
във Великобритания.

Козове
В модерния свят, в който 
живеем, са важни качест-
вата на личността, а не 
полът. Жените стават все 
по-активни в желанието 
си да покажат, че могат. 
Нежната половина на чо-
вечеството днес има пове-
че възможности, жената, 
която е успяла и в същото 
време излъчва топлота и 
загриженост, владее из-
куството да бъде добър 
ръководител. Надявам се, 
че жените все по-активно 
ще бъдат приемани като 
конкурентни кандидати 

за ръководни позиции във 
все още “мъжкия” бизнес 
свят.

Предизвикателства
Имаме амбицията да сме на 
върха и непрекъснато да усъ-
вършенстваме и доразвиваме 
политиките и практиките по 
човешки ресурси. В кризата 
видяхме възможност за раз-
витие на бизнеса и разраства-
не на екипа. Фокусирахме се 
върху привличане на нови 
колеги, като за последните 12 
месеца сме назначили 25 слу-
жители - ориентирани към 
резултатите, с аналитично и 
стратегическо мислене, хъс, 
инициативност и споделящи 
ценностите на компанията. 
Ежегодно провежданото на 

глобално ниво FOCUS про-
учване и през 2009 г. пока-
за, че нашите служители са 
над 90% удовлетворени от 
екипната работа, интегрите-
та и равните възможности, 
репутацията на компани-
ята, ориентираността към 
клиентите, отношенията с 
преките ръководители, соци-
ално отговорното поведение 
на компанията. Вярвам, че 
удовлетвореността и анга-
жираността на служителите 
се определят от позитивната 
среда, която създаваме заед-
но, прозрачността в отно-
шенията, информираността, 
лидерство на всички нива в 
компанията с фокус върху 
решителността и креатив-
ността.



Амбициите са хубаво не-
що, но човек трябва да е 
реалист - с какви обеми 
може да се захване, за да се 
справи. Разширяването на 
зеленчукопроизводството 
не трябва да става за сметка 
на качеството на продукти-
те - иначе това би провали-
ло всеки предприемач, не-
зависимо дали се занимава 
със селско стопанство или 
с друг бизнес, казва Иван 
Танчев от с. Костиево, Пло-
вдивска област.

Той се занимава с про-
изводство и търговия на 
зеленчуци от 1996 г. Като 
собственик на фирма “Ка-
тин” ЕООД 35-годишният 
мъж обработва 143 дка  със 
зеленчуци. Младият фермер 
е организирал така обра-
ботваемата площ на сто-
панството си, че отглежда 
по две реколти за година от 
различни култури. 

Солидно
Съвременното земеделие 
иска много инвестиции и 
модерна техника. Дворът 
на фирма “Катин” може 
да се сбърка с изложбена 
площ на агроизложение за 
селскостопанска техника - 
мощни трактори, сеялка за 
точна сеитба, лехообразува-
щи фрези, мотокултиватори, 
картофовадачка, пръскачка, 
дори система за дъждообра-
зуване. 

Танчев е намерил свой ва-
риант за справяне с кризата 
- има дългосрочни договори 
с големите търговски вери-
ги “Кауфланд” и “Билла”, 
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Дългосрочни договори 
спасяват млад агрофермер

а също и със зеленчуко-
вите борси в София и с. 
Първенец. За целта има и 
три хладилни камиона и 
два микробуса. Поддържа 
добре оборудвана складова 
база с площ 950 кв. м. 

Основен източник на при-
ходи за фирмата му е  про-
дажбата на произведените от 
него зеленчуци  само за бъл-
гарския пазар. А продукция-
та е много: 180 т картофи, 
400 т моркови, 120 т червено 
зеле, спанак - 40 т, ряпа - 100 
т. През последните 1-2 годи-
ни Иван Танчев е съсредо-
точил усилията си най-вече 
в отглеждане на моркови, 
салатно цвекло и ряпа. В 
стопанството му работят на 
постоянен договор 10 души, 
а по време на кампания се 
ангажират общо 20.

Танчев работи с водеща 
холандска фирма за зелен-
чукови семена, хибриди и 
органични семена. По нейна 
покана през есента на 2009 г. 
участва в Отворените дни на 
фирмата. Срещнах се с най-
добрите в бранша, видях 
образцови опитни полета 
с невероятно количество 
зеленчуци. Получих нови 
знания за подготовка на се-
мената, това е шанс, който 
всеки зеленчукопроизводи-
тел трябва да използва, за 
да има модерно стопанство, 
обяснява фермерът.

инвестиции
Досега в модерното хале са 
вложени 200 хил. лв., което 
трябва да е готово най-къс-
но до края на май, когато 

Бизнесът се интере-
сува от европарите 
за жилищна поли-
тика, твърди Павел 
Рибагин, собственик 
на фирма “Симпекс-
П.Р.” ЕООД  

Колелото на живота се вър-
ти. Свиването на строител-
ния пазар заради рецесията 
бе в рамките на около 40% 
за 2009 г. За различните 
дейности поддържах 75-80 
души, а през декември ос-
танаха само петима. Кри-
зата ни принуди да пуснем 
хората в неплатен отпуск. 
От началото на февруари 
ситуацията сякаш се оп-
итва да се промени - ан-
гажирали сме вече 30-35 
души с ремонтно-довърши-
телни дейности, разказва 
Павел Рибагин, собственик 
на фирма “Симпекс-П.Р.” 

ЕООД. В момента фирмата 
работи на няколко обекта 
в жк “Борово” и банкови 
офиси в столицата.

надежди 
Очаквам от втората поло-
вина на тази година да има 
чувствително раздвижва-
не на строителния пазар. 
Заявките започват да се 
увеличават, а поставянето 
на тротоарни плочки, бор-
дюри и друга междублоко-
ва инфраструктура означа-
ва, че инвеститорите вече 
предлагат готови обекти, 
добавя той. 

От 1996 г. Рибагин има 
собствен бизнес - проек-
тиране и преустройство на 
жилищни и администра-
тивни сгради, офиси, ма-
газини. Интересът му през 
последните няколко години 
се насочва в още едно на-
правление - към изгражда-
не на къщи за малцинства 

и социално слаби групи, 
както и различни зелени 
идеи в строителството.

Проекти
Амбициите му са насочени 
към участие в пилотен про-
ект, осигурен с европари, 
от 10 къщи за малцинства-
та, което би струвало око-
ло 2 млн. EUR. Сградите 
са със специален кофраж, 
жилищата са с клас А енер-
гийна ефективност -  мал-
ко ток, висока степен на 
топлоизолация, строят се 
бързо, подчертава Рибагин. 
Въпреки уверенията доско-
ро, че България ще може 
да строи ромски къщи с 
европари - по програма 
“Регионално развитие”, 
което може да се види и 
на страницата на Минис-
терството на регионалното 
развитие и благоустрой-
ството, предприемачът 
обяснява, че този вариант 

засега е затворен за биз-
неса. Въпреки и срещите, 
организирани с кметове от 
Северозападния регион, 
където този социален про-
блем стои много остро.

По-нататък Павел Ри-
багин планира тези къ-
щи да се комбинират с 
геотермално отопление. 
Тук обаче също има много 
неизвестни - начинът, по 
който се ползват подзем-
ните води, таксите, които 
трябва да се плащат за 
включване и водочерпа-
не - все въпроси, които 
спъват бизнеса. Голямото 
предимство на подобна 
инвестиция е нейната еко-
логичност, добавя Риба-
гин. Сам бизнесът нищо не 
може да направи, колкото 
и добри идеи да има, тряб-
ва подкрепа на държавната 
и местната власт, наясно е 
Рибагин.

Светлана Желева

Колелото на строителния пазар ще се завърти

Иван Танчев от с. Костиево, 
Пловдивско, произвежда 
зеленчуци за търговски вериги

излизат първите продукти. 
За целта са необходими още 
200 хил. лв. Имам само един 
кредит, който вече приклю-
чих. Това е най-хубавото 
- издължил съм се до сто-
тинка, не работя с привлечен 
капитал, а в същото вре-
ме бизнесът ми се развива, 
обяснява Танчев.

Зеленчукопроизводите-
лят никога досега не е кан-
дидатствал с проекти по 
различните европрограми 
заради страх, че усилия, 
време, средства ще отидат 
напразно, а тичането няма 
да си струва финансиране-
то. Криза за него реално е 
нямало -  2009 е била много 
добра година като крайни 
резултати. За тази година 
също е спокоен, договорите 
са факт, липсва му само 
един комбайн за прибира-

Павел Рибагин▶

 иван танчев получи и наградата на фондация “еврика” за млад фермер за 2009 г.▶
Снимки боби тошев

не на кореноплодни. Кое е 
по-трудно: да се произведе 
или да се продаде зелен-
чук - на този етап и двете 

са еднакво лесни, смята 
Иван. Петнадесет години 
ми трябваха, за да се изгра-
дя като зеленчукопроизво-

дител, въпреки че занаятът 
е семеен, обобщава опита 
си Иван Танчев.  

Светлана Желева

Визитка
Кой е  
Иван  
Танчев 

Роден е през 1975 г. в 
Пловдив. Живее и работи 
в с. костиево, Пловдив-
ска област.

Завършил е средно спе-
циално образование през 
1994 г. - Професионална 
гимназия по ветеринар-
на медицина “ив. Павлов”-
Ст. Загора.

Фирма “катин” е семеен 
бизнес, в нея работят 10 
души.

▶

▶

▶



Програма
Обама дава рамо 
на туризма в 
САЩ  
Специална програма ще 
рекламира САЩ като 
атрактивна туристическа 
дестинация по света. 
Това стана ясно, след 
като президентът Барак 
Обама подписа закон за 
стартиране на програмата. 

Решението е ключова 
стъпка към решаване 
на проблема със спада в 
чуждестранните туристи 
през последните десет 
години. През 2009 г. 
страната е била посетена 
от 2.4 млн. туристи по-
малко, отколкото през 2000 
г. Това е свило приходите 
на компаниите с 509 
млрд. USD и е лишило 
държавната хазна от 32 
млрд. USD данъци.
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Легенда
Реклама с Джон 
Ленън ядоса 
фенове 
Нова телевизионна рекла-
ма на Citroen, която включ-
ва кадри с Джон Ленън, 
разбуни духовете във 
Великобритания. В рекла-
мата на антиретро моде-
ла DS-3 Ленън критикува 
хората, които пресъзда-

ват миналото в работата 
си. Когато едно нещо е 
свършило, то е свършило 
и няма нужда от ностал-
гия. Направете нещо ново, 
живейте живота си сега, 
призовава легендарният 
музикант. На ядосаните 
фенове синът на Ленън 
и Йоко Оно отговарят в 
Twitter, че кадрите не са 
предоставени за пари, а за 
да се поддържа споменът 
за баща му жив.

Опитвам се към 
всички да се отнасям 

с уважение

Поведение

 Наоми Кембъл, супермодел, след като 
шофьорът, когото тя удари по главата, оттегли 
обвинението си и се извини

Меню
Япония отказва 
да забрани  
рибата тон   
Япония няма да се съо-
брази, ако бъде наложе-
на международна забра-
на на търговия с риба тон 
от Атлантическия океан, 
обяви правителството. 
Рибата е основна състав-
ка на сушито в японската 

кухня. Решение се очаква 
да бъде взето на среща на 
Конвенцията по междуна-
родна търговия със застра-
шени видове в Катар от 13 
до 25 март. Предложението 
трябва да бъде подкрепено 
от две трети от 175-те дър-
жави членки. Около 80% от 
улова се консумира в Япо-
ния, където цената на една 
порция в скъп ресторант 
стига до 2000 йени  
(22 USD).

Войната на бившето 
семейство
Критиците залагат на Катрин 
Бигълоу в битката й с екссъпруга 
й Джеймс Камерън за 
“Оскар”-ите

Най-добър  
филм
Номинации: “Аватар”,  
“Сляпата страна”, “Сек-
тор 9”, “В образованието”, 
“Войната е опиат”, “Гадни 
копилета” (sic), “Скъпо-
ценна”, “Сериозен човек”, 
“В небето” и “Високо в 
небето”.

Макар че тази година но-
минациите са десет, а не 
пет, битката ще е между два 
филма. Блокбъстъри като 
“Аватар” рядко печелят, 
макар че Камерън вече го 
е постигал с “Титаник”. 
“Войната е опиат” получи 
повечето от наградите на 
критиците досега, а освен 
това е от типа сериозни дра-
матични филми, които се 
предпочитат от журито на 
“Оскар”. Така че, макар и с 
малко, той е по-вероятният 
победител.

Научна фантастика срещу военна драма за Ирак. 
Най-печелившият филм в историята на киното 
срещу нискобюджетна продукция. Джеймс 
Камерън срещу бившата си съпруга Катрин Би-
гълоу. “Аватар” срещу “Войната е опиат”. Кой ще 
победи, ще стане ясно на най-важното събитие в 
света на киното - церемонията по връчването на 
наградите “Оскар” в неделя вечерта американско 
време. При всички положения обаче спорът меж-
ду основните претенденти разкрива раздвоената 
личност на Холивуд. Камерън и Бигълоу се със-
тезават за приза най-добър режисьор, а техните 
продукции - за най-добър филм. “Аватар” е фу-
туристична триизмерна история с ултрамодерни 
компютърни ефекти и цена от почти 300 млн. 
USD. Досега приходите от филма са 2.5 млрд. 
USD, което го прави най-доходната лента в света. 
“Войната е опиат” пък е документален тип филм 
за американските войници в Ирак. Той струва 15 
млн. USD и досега продажбите на билети са на 
стойност 19.3 млн. USD, т.е. една четвърт от това, 
което “Аватар” изкара през първия си уикенд по 
кината в САЩ.

Рик Уорнър, Bloomberg

Най-добър  
актьор
Номинации: Джеф Бри-
джис (“Лудо сърце”), Джор-
дж Клуни (“Високо в небе-
то”), Колин Фърт (“Самотен 
човек”), Фриймън (Invictus) 
и Джеръми Ренър (“Войната 
е опиат”).

Бриджис грабна повече-
то от наградите досега за 
ролята си на западнал кън-
три певец. Клуни, който е 
номиниран за ролята си на 
специалист по уволненията 
в различни корпорации, е 
единственият конкурент на 
Бриджис, макар и с минима-
лен шанс. Но пък във време 
като днешното дали някой 
ще направи герой от човек, 
чиято работа е да уволнява 
хора?

Най-добра  
актриса
Номинации: Сандра Бъ-
лок (“Сляпата страна”), 
Хелън Мирън (“Последна-
та спирка”), Кери Мълиган 
(“В образованието”), Габу-
ре Сидибе (“Скъпоценна”) 
и Мерил Стрийп (“Джули 
и Джулия”). Бълок е най-
вероятната победителка с 
ролята си на енергична бяла 
южнячка, която помага на 
бездомен чернокож младеж 
да завърши колеж и да стане 
футболна звезда. 

Всяка от Сидибе, Мълиган 
и Стрийп е по-достойна за 
наградата. Жалко, че пора-
зителният дебют на Сидибе 
като бременно неграмотно 
момиче е засенчен от не по-
малко силното представя-
не на Моник в същия филм 
(номинирана за най-добра 
поддържаща роля).

Най-добър  
режисьор
Номинации: Джеймс Ка-
мерън (“Аватар”), Катрин 
Бигълоу (“Войната е оп-
иат”), Куентин Тарантино 
(“Гадни копилета”), Лий 
Даниелс (“Скъпоценна”) и 
Джейсън Райтмън (“Високо 
в небето”). 

Най-добрият филм и най-
добрият режисьор обикно-
вено са свързани, но тази 
година може да не стане така. 
Някои наблюдатели предри-
чат, че призът за най-добър 
режисьор ще отиде у този, 
който загуби надпреварата за 
най-добър филм, като състе-
занието ще е между “Аватар” 
и “Войната е опиат”. Много 
е вероятно обаче тази година 
Камерън да вдигне наздра-
вица в чест на бившата си 
съпруга.
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